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سرپرست هیات عامل ایمیدرو 
همایش فولاد، بستر 

مناسبی برای رفع 
چالش های فولاد

سرپرس��ت هی��ات عام��ل ایمی��درو گفت: در 
ش��رایط جدی��د، باید به دنبال رف��ع چالش های 
صنع��ت ف��ولاد باش��یم و همایش فولاد، بس��تر 

مناسبی برای این مهم است.
به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران، جمشید 
ملارحمان در نخستین نشست کمیته راهبردی 
»نهمین همایش چشم انداز صنعت فولاد و معدن 
ای��ران با نگاه��ی به بازار« گف��ت: همایش فولاد 
می تواند بس��تر مناسبی برای بررسی مشکلات و 
مسائل پیش روی فولادسازان کشور باشد و البته 
در ای��ن همایش باید چالش ه��ای اصلی صنعت 
ف��ولاد را پیدا کرد و راه��کاری برای عبور از آنها 

در نظر گرفت.
وی ادامه داد: با هم اندیشی بخش خصوصی و 
دولتی می توانیم مشکلات فعلی کاهش دهیم و 

در مسیر تولید و صادرات مناسب گام برداریم.
سرپرست هیات عامل ایمیدرو تصریح کرد: این 
سازمان در شرایط تحریم، در کنار فولادسازان و 
همواره با تشکل های معدنی و صنایع معدنی در 

ارتباط تنگاتنگ خواهد بود. 

خرید ۱۰۰ تن کربن فعال 
مورد نیاز کارخانه طلای 

زرشوران
شرکت گسترش معادن و صنایع معدنی طلای 
زرش��وران، خرید ۱۰۰ تن کربن فعال مورد نیاز 
کارخانه طلای زرشوران را به مناقصه گذاشت. به 
گزارش روابط عمومی سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران، پیرو آگهی فراخوان 
ایجاد فضای رقابتی بیش��تر، ش��رکت گسترش 
معادن و صنایع معدنی طلای زرش��وران در نظر 
دارد با عنایت به قانون برگزاری مناقصات، نسبت 
به تجدید فراخوان یادشده اقدام کند. از این رو، 
از همه ش��رکت ها و پیمانکاران ذی صلاح دعوت 
می ش��ود در این مناقصه یک مرحله ای عمومی 
ش��رکت کنند. متقاضیان مکلفند پیشنهادهای 
خ��ود را حداکثر تا پایان وقت اداری روز ش��نبه 
۲۴ آذر امس��ال به دبیرخانه کمیسیون معاملات 
شرکت گس��ترش معادن و صنایع معدنی طلای 

زرشوران تحویل دهند.

عضو هیات مدیره انجمن سنگ آهن: 
هزینه های حمل ونقل 

 صادرکنندگان
 ۲ برابر شده است

عضو هیات مدی��ره انجمن س��نگ آهن ایران 
۲ برابر ش��دن هزینه های حمل ونق��ل داخلی و 
بین الملل��ی ب��ار، افزایش ع��وارض و مالیات های 
صادرات و همچنین اجرای پیمان سپاری ارزی را 
از مهم ترین مشکلات صادرکنندگان محصولات 
معدنی دانس��ت. به گزارش ایسنا، قدیر قیافه از 
۲ برابر ش��دن هزینه های حمل ونق��ل داخلی و 
بین الملل��ی بار در ماه جاری خب��ر داده و اظهار 
کرد: نرخ هزینه های مرب��وط به بنادر در اختیار 
دولت است اما این هزینه ها در ماه جاری افزایش 
داشته که این موضوع در کنار افزایش هزینه های 
حمل ونقل داخل��ی بار، بر ص��ادرات محصولات 
معدنی تاثیرگذار خواهد ب��ود. وی علت افزایش 
ن��رخ بس��یاری از کالاه��ا و خدمات را ناش��ی از 
نبود نظارت درس��ت بر قیمت ها دانس��ت چراکه 
به گفته وی، سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان و شورای رقابت فقط نرخ خدمات 
و اقلامی که در اذهان عمومی از اهمیت بیشتری 
برخ��وردار اس��ت را کنترل می کنن��د و نظارتی 
ب��ر نرخ س��ایر کالاه��ا و خدمات ندارن��د. قیافه 
همچنین پیمان سپاری ارزی را مخالف ماده ۱۳ 
قانون ص��ادرات و واردات دانس��ت و اظهار کرد: 
اجرای پیمان س��پاری ارزی، نتیجه مطلوبی برای 
صادرکنن��دگان به دنبال نخواهد داش��ت. عضو 
هیات مدیره انجمن سنگ آهن ایران با بیان اینکه 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت باید به س��مت 
حذف عوارض صادراتی حرکت کند، تصریح کرد: 
درحال حاضر صادرکنندگان س��نگ آهن ملزم به 
پرداخت ۵ درصد عوارض صادراتی هس��تند. وی 
اف��زود: با توجه به افزای��ش هزینه های صادراتی 
ب��ه ویژه رش��د بی��ش از ۲ براب��ری هزینه های 
حمل ونقل بین المللی سنگ آهن در اثر تحریم ها، 
ع��وارض صادراتی باعث ایجاد فش��ار مضاعف بر 
صادرکنندگان شده اس��ت. به گفته عضو هیات 
مدیره انجمن س��نگ آهن ایران، از ۲ سال پیش 
۸۰ درصد از معافیت های مالیاتی لغو شده اند که 
در ش��رایط فعلی اقتصاد کش��ور به منزله نوعی 
خودتحریمی است و نتایج آن به ضرر معدنداران 

خواهد بود.
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معاون برنامه ریزی و توانمندس��ازی س��ازمان توسعه و نوسازی 
مع��ادن و صنایع معدنی ایران گفت: ایمی��درو اکنون ۳۲ طرح در 
دس��ت اج��را دارد که بر اس��اس برآوردها، اش��تغالزایی طرح ها به 
۱۲هزار و ۸۰۰ نفر به طور مس��تقیم و حدود ۴۵ هزار نفر به طور 

غیر مستقیم می رسد.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ایمی��درو، امیر خرمی ش��اد افزود: 
۴۸درص��د طرح های معدنی در مناطق محروم در حال اجراس��ت 
و وظیفه ما این اس��ت که طرح ها را ادامه دهیم تا بخش خصوصی 

داخلی و خارجی، به سرمایه گذاری در آنها تمایل داشته باشد.
معاون برنامه ریزی س��ازمان توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع 

معدن��ی ایران گفت: این س��ازمان در طرح های ف��ولادی، اقدام به 
جذب ش��ریک کرد ب��ه طوری که ش��رکت های بخش خصوصی و 

خصولتی وارد پروژه ها شدند.
وی ادامه داد: مش��ارکت با بخش خصوص��ی در طرح های فولاد 
ش��ادگان یا فولاد غدیر در نی ریز باعث ش��دند که س��رعت ما در 
تولی��د و بهره وری فولاد افزایش پیدا کند ضمن آنکه اش��تغالزایی 

زیادی هم داشتیم.
امیر خرمی ش��اد افزود: به طور مث��ال به ازای هر تن فولاد تولید 
ش��ده ۴ تن حمل ونقل داریم که شامل مواد اولیه و محصول است. 
در واقع به ازای ایجاد هر شغل مستقیم در فولاد ۳ تا ۵ نفر شغل 

غیر مستقیم ایجاد می شود.
برنامه�ریزی�برای�مقابله�با�تحریم�ها��

خرمی ش��اد در بخش دیگ��ری از صحبت های خود با اش��اره به 
تحریم های امریکا علیه ایران و تاثیر آن در این حوزه گفت: حضور 
برخی از ش��رکت های بین المللی در این ح��وزه کاهش پیدا کرده 
اما برخی ش��رکت ها که عمده آنها روسی و هندی هستند با وجود 

تهدیدهای امریکا همچنان در کشور فعالیت می کنند.
مع��اون برنامه ری��زی و توانمندس��ازی افزود: ما جزو نخس��تین 
س��ازمان هایی بودیم که کارگروه س��تاد مقابله با تحریم را در این 
وزارت خارجه و اتاق بازرگانی در آن حضور دارند.س��ازمان تشکیل دادیم که علاوه بر اعضای سازمان، نمایندگانی از 

معاون برنامه ریزی و توانمندسازی ایمیدرو اعلام کرد: 

ایمیدرو ۳۲ طرح در دست اجرا دارد

 محبوبهناطق 
مع��دن جاج��رم و کارخانه تولید پ��ودر آلومینا از 
بوکس��یت جاجرم سال هاس��ت که زیر نظر سازمان 
توس��عه ای ایمی��درو کار می کند و ای��ن روزها به ۲ 
دلیل به صدر اخبار معدنی کش��ور آمده است؛ یکی 
روزش��مار بهره برداری از کارخان��ه تولید آلومینیوم 
از پ��ودر آلومینا و دیگری، ح��رف و حدیث ها درباره 

بهره برداری از معدن بوکسیت شاهوار شاهرود. 
ب��ه همین بهانه با تورج زارع، مدیرعامل ش��رکت 
جاجرم در حاشیه برنامه معارفه جمشید ملارحمان، 
سرپرس��ت ایمیدرو گفت وگویی انج��ام داده ایم که 

می خوانید.
چ�هخب�رازکارخان�هش�مشآلومینیوم�

جاجرم؟
یک ماه دیگر عملیات نصب دستگاه های کارخانه 
ش��مش آلومینیوم جاجرم را ب��ه پایان می بریم و به 
دنبال آن فعالیت های راه اندازی س��د آغاز می شود. 
پیش بینی می کنیم این عملیات یک ماه طول بکشد. 
در کل، ۲ ماه دیگر »هات متال« می گیریم و یک ماه 
بعد آزمایش راه اندازی سرد کارخانه را انجام خواهیم 
داد س��پس فلز آلومینیوم تولید می شود. راه اندازی 
این مجموعه در کل ۹۴ میلیون یورو سرمایه گذاری 
ارزی و ۱۶۰ میلی��ارد تومان ریالی هزینه برد که در 
شرایط س��خت تحریم ها و وضعیت نقدینگی کشور 

در ۳ سال گذشته پیشرفت خوبی داشت.
توانستیددستگاههاوتجهیزاتکارخانهرا�

واردایرانکنید؟
بله خوش��بختانه وارد ش��ده اس��ت. البته یکی از 
نگرانی ه��ای ما از تحری��م همین قضیه بود اما پیش 
از تحریم ها، همه تجهیزات وارد ش��د و مش��کلی از 
این بابت نداریم. همانطور که گفتم تا یک ماه دیگر 

کارخانه شمش آلومینیوم راه اندازی می شود.
تولید ما س��الانه ۴۰ هزار تن ش��مش آلومینیوم 
است، آنهم با این مزیت که پودر آلومینا را خودمان 
تولید می کنیم. این مزیت بس��یار بزرگی اس��ت که 

ایرالکو و المهدی صاحب چنین مزیتی نیستند.
یعن�یدیگرب�هایرالک�ووالمه�دیپودر�

آلومینانمیدهید؟
به آنها هم پودر آلومینا می دهیم چون کل مصرف 
ما ۸۰ هزار تن در س��ال است و ۱۷۰ هزار تن دیگر 
باق��ی می ماند که ب��ه این دو کارخانه می فروش��یم. 
البته المهدی بیشتر نیاز خود به پودر آلومینا را وارد 
می کن��د. ایرالکو ه��م واردات دارد اما به هر حال به 
طور معم��ول در مواقع بحرانی، جاجرم کمک کننده 

بوده است.
تاچندس�الدیگر،ذخی�رهمعدنجاجرم�

تماممیشود؟
با اکتش��افات چند سال گذش��ته، ذخیره جاجرم 
از ۱۵ میلی��ون تن به ۳۸ میلی��ون تن افزایش پیدا 
کرد. درحال حاضر ذخایر قابل برداش��ت ما افزون بر 
۲۸ میلیون تن اس��ت که تا ۳۰ سال دیگر می تواند 
پاسخگوی نیاز جاجرم باشد. البته در برنامه های آتی 
این ش��رکت، اکتش��افات دیگری هم وجود دارد و با 
ای��ن اقدامات، احتمال افزای��ش دوباره میزان ذخایر 
بوکس��یت ما بالاتر م��ی رود. نتایج اولیه اکتش��افات 
بس��یار خوب بود و اگر بتوانیم مجوزهای آن را اخذ 
کنی��م ذخایر جدید را اع��لام می کنیم. فکر می کنم 
با این چند س��الی که در حوزه اکتش��اف کار کردیم 
بتوانیم خاک مورد نیازمان را تا سال ها تامین کنیم 
و حتی فاز دوم آلومینا را در جاجرم احداث کنیم. 

ای�نهدفبرایچ�هافقیدرنظ�رگرفته�
شدهاست؟

به طور معمول این کارخانه ها به ۴ تا ۵ سال زمان 
برای س��اخت نیاز دارند اما بخشی از دانش ساخت 
این کارخانه بومی س��ازی شده است، چنانچه خیلی 
از تجهیزات مورد نیاز خود را بومی س��ازی کرده ایم. 
البته در بخشی هم به خارج نیاز داریم اما در نهایت 
می توانیم کپی فاز نخس��ت کارخان��ه تولید آلومینا 
جاجرم را حتی با ش��رایط سخت تحریم ها در فاز ۲ 
اجرا کنیم. فقط امیدواریم منابع مورد نیاز آن تامین 
ش��ود و در این صورت، س��اخت این کارخانه خیلی 

دور از انتظار نخواهد بود.
تامینمالیآنبرعهدهایمیدرواست؟�

حتم��ا بای��د ایمی��درو کم��ک کند. ش��رکت ما 
زیرمجموعه ایمیدرو اس��ت و هر چه درآمد داش��ته 
باش��د متعلق ب��ه ایمیدرو اس��ت. پ��س باید کمک 
کن��د زی��را آلومینا یک��ی از اس��تراتژیک ترین مواد 
معدنی در جهان به ش��مار می رود. با توجه به شروع 
برنامه بهره برداری از س��الکو ک��ه ۳۰۰ هزار تن در 
س��ال آلومینیوم تولید خواهد کرد، تولید آلومینیوم 
افزای��ش پی��دا می کن��د و از س��ال آین��ده ظرفیت 
آلومینی��وم کش��ور به ۷۰۰ هزار تن خواهد رس��ید. 
این بدین معنا اس��ت که به ی��ک و نیم میلیون تن 
پ��ودر آلومینا نیاز خواهیم داش��ت، در حالی که کل 
آلومینای تولیدی جاجرم ۲۵۰ هزار تن است. از این 
رو در کش��ور نیاز ویژه ای به آلومینا به وجود خواهد 
آم��د و یک��ی از اولویت های ایمی��درو، افزایش توان 

تولید پودر آلومینا خواهد بود. 
ذخایربوکسیتاکتشافشدهاستوفقط�

منتظرتامی�نهزینههایموردنیازبرایتولید
پودرآلومیناهستید؟

به عنوان اولویت نخس��ت باید در حوزه اکتش��اف 
کار شود و بعد کارخانه های آلومینیوم ساخته شوند. 

درحال حاضر ساخت واحد خلیج فارس در جنوب را 
در دس��ت اقدام داری��م که آن را ی��ک واحد بزرگ 
انج��ام می دهد، تولید ۸۰۰ هزار تن آلومینیوم را در 
برنامه خود دارد و مواد اولیه مورد نیازش قرار است 
از گینه تامین ش��ود. با این ح��ال معتقدم با ذخایر 
فعلی، بوکس��یت کافی برای ساخت فاز دوم کارخانه 
آلومین��ای جاج��رم وجود دارد و از ای��ن بابت جای 

نگرانی نیست.
یک�یازذخای�رمورداش�ارهش�ما،معدن�

بوکسیتشاهواردرشاهروداستکهبهتازگی
م�وردانتقاددوس�تدارانمحیطزیس�تقرار

گرفتهوگویادراینزمینهمشکلاتیدارد؟
ش��اهوار یک معدن خوب بوکس��یت اس��ت و ما 
تم��ام مجوزه��ای قانونی را بر اس��اس قانون معادن 
داریم. ش��رکت جاج��رم از ابت��دای ورود به منطقه، 
تمام اس��تانداردهای زیس��ت محیط��ی را دریافت و 
اس��تانداردی که در کشور وجود دارد را رعایت کرد. 
حال با توجه به مسائلی که پیش آمده، حساسیت ما 
هم بس��یار بالاتر رفته است. به نحوی که با اطمینان 
می گویم معدن بوکس��یت شاهوار، تنها معدنی است 
که تمام محدوده معدنکاری  آن بلوک گذاری شده و 
جزو نوادر معادنی اس��ت که تمام راه های دسترسی 
به معدن را مالچ پاش��ی کردیم ت��ا گرد و غبار ایجاد 
نش��ود. در آنجا برای حمایت از حیوانات منطقه در 
تابستان و زمستان علوفه ریزی کردیم. به نحوی که 
اگر به آنجا بروید بعید نیس��ت گله های بز کوهی را 
مش��اهده کنید. این امر نشان می دهد تعداد بزهای 
کوهی بیش��تر شده است. در گذشته، در این منطقه 
ش��کارچیان اقدام به ش��کار بزهای کوهی می کردند 
اما حالا تمام آن ش��کارچی ها را استخدام کرده ایم و 
برای مجموعه آلومینای جاجرم کار می کنند. ما این 

منطقه را توس��عه دادیم، اقتص��اد منطقه را متحول 
کردیم و حتی در روس��تاهایی ک��ه در کنار ما قرار 
دارند اشتغال ایجاد کردیم. به همین دلیل تصور من 
این است که جاجرم بهتر می تواند محیط زیست آن 
منطقه را مورد محافظت قرار دهد. مش��کل آلودگی 
هوا و گرد و غبار را به وسیله مالچ پاشی حل کردیم و 
تمام مجوزهای منابع طبیعی را گرفتیم. مشکل آب 
نیز که مطرح می شود اصلا صحت ندارد. با این حال 
برای تامین آب مورد نیاز معدن، با دانشگاه صنعتی 
ش��ریف و بهترین کارشناسان در حوزه های مختلف 
در حال اجرای پروژه های تحقیقاتی مشترک هستیم 
تا به طور فنی، دقیق و درست اثبات  کنیم دوستدار 
محیط زیست هس��تیم. درباره بازس��ازی معدن هم 
باید بگویم نمی گذاریم کار معدن تمام ش��ود بلکه از 
اکنون شروع به طرح احیا و بازسازی معادن کرده ایم 
یعنی به محض تمام ش��دن یک جبهه، طرح احیا و 
بازس��ازی آن را در دس��ت اقدام داریم. حتی گاهی 
اوقات کار احیا و بازس��ازی را همزمان با برداشت از 
مع��ادن کلید می زنیم. به ج��رات می توانم بگویم در 
بین تمام معادن ایران از این نظر منحصر به فردیم. 
گاهی سازمان منابع طبیعی می گوید که ۵سال بعد 
از اتمام برداش��ت، برای احیای آن زمان دارید اما ما 
در آغاز معدنکاری، کار احیای آن را انجام می دهیم.

 به اندازه کافی روی محیط زیست آنجا حساسیت 
داری��م و ب��ه همه اثب��ات می کنیم که دوس��تدار و 
طرفدار محیط زیس��ت هس��تیم. هدف ما معدنکاری 
پاک اس��ت و تمام اس��تانداردهای محیط زیس��تی 
را رعای��ت می کنی��م. فکر می کنم همانط��ور که به 
س��رقینی، معاونت معدنی وزارتخانه قول دادیم جزو 
معادن نخس��ت کشور در حوزه رعایت محیط زیست 

در منطقه باشیم. 

راه اندازی کارخانه شمش  آلومینیوم جاجرم تا 2ماه دیگر
تورج�زارع،�مدیرعامل�آلومینای�جاجرم�در�گفت�وگو�با�روزگار�معدن:�

درصدد�راه�اندازی�فاز��2کارخانه�آلومینای�جاجرم�هستیم

آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت از کاهش ۱۸.۷ درصدی 
وصول حقوق دولتی معادن در ۶ ماهه امس��ال در مقایس��ه با 

مدت مشابه سال گذشته حکایت دارد.
به گ��زارش ایرنا، در ای��ن مدت در مجم��وع ۳ هزار و ۳۸۸ 
میلیارد و ۷۴۶ میلیون ریال حقوق دولتی معادن وصول ش��د، 
در حالی که رقم آن در ۶ ماه نخس��ت س��ال گذشته، ۴ هزار و 

۱۷۰ میلیارد و ۵۶۵ میلیون ریال بود.
بیشترین افزایش وصول حقوق دولتی معادن در نیمه نخست 
امسال در مقایسه با سال گذشته، مربوط به استان قم با ۱۶۲.۷ 

درصد و کمترین آن مربوط به استان یزد با منفی ۹۰.۳ درصد 
بوده است.

ب��ر پایه این گزارش، بیش��ترین حقوق دولتی وصول ش��ده 
مع��ادن در این مدت مربوط به اس��تان کرم��ان با هزار و ۴۱۷ 

میلیارد و ۷۱۶ میلیون ریال بوده است.
پ��س از کرمان، اس��تان های آذربایجان ش��رقی و مرکزی به 
ترتیب ب��ا ۶۳۹ میلیارد و ۷۳ میلیون ری��ال و ۲۲۱ میلیارد و 

۲۹۸ میلیون ریال در رتبه های دوم و سوم قرار گرفتند.
ب��ه گزارش ایرنا، در ایران معادن همانند جنگل، دریا و مرتع 

جزو انفال به شمار می روند و در هیچ شرایطی مالکیت آنها به 
بهره بردار انتقال نمی یابد. بر اس��اس قان��ون معادن، بهره بردار، 
ش��خص حقیقی یا حقوقی اعم از دولت��ی، تعاونی و خصوصی 
اس��ت که دارای پروانه بهره ب��رداری از وزارت صنایع و معادن 

است.
بهره بردار، هر س��ال بابت اس��تخراج، بهره برداری و برداشت 
ه��ر واحد از م��اده یا مواد معدن��ی، مبلغی را که متناس��ب با 
پروانه بهره برداری اس��ت به نام حقوق دولتی به دولت پرداخت 
می کن��د و دریافت هر مبلغی غیر از حقوق دولتی با هر عنوان 

از بهره بردار تخلف اس��ت. ۵ هزار و ۸۰۰ معدن فعال با اشتغال 
حدود ۱۳۸ هزار نفر در کشور وجود دارد.

میزان ذخایر معدنی شناس��ایی شده کش��ور نزدیک به ۶۰ 
میلی��ارد تن اس��ت که از ای��ن رقم، افزون ب��ر ۴۰ میلیارد تن 
قطعی و بقیه احتمالی اس��ت. ارزش ذخایر معدنی شناس��ایی 
شده کش��ورمان افزون بر ۷۷۰ میلیارد دلار برآورد شده است. 
جمهوری اس��لامی از نظر میزان ذخیره اکتشافی معدن، رتبه 
چهارده��م را در جهان دارد و از نظر تنوع ذخایر، جایگاه دهم 

جهانی را به خود اختصاص داده است.

کاهش ۱۸.۷ درصدی  وصول حقوق دولتی معادن در نیمه نخست امسال 
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بحران های پیش رو با تعامل 
داخلی حل می شوند 

 تخریب معدنکاری 
قابل جبران است

هش��تمین نشست کمیته محیط زیس��ت خانه معدن 
ای��ران، با حضور محمد یزدی، معاون پیش��ین س��ازمان 
حفاظت محیط زیس��ت، علی سلاجقه، اسدالله کشاورز، 
مدیر اداره اکتشاف معاونت معدنی وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت، محمدرضا بهرامن رئیس خان��ه معدن ایران 
و جمع��ی از فعالان معدنی برگزار ش��د. در این نشس��ت 
درباره تهیه ش��یوه نامه های مشترک بین فعالان محیط 
زیس��ت، مناب��ع طبیعی و بخش معدن کش��ور در زمینه 
معدنکاری س��بز، بحث و تبادل نظر شد. به گزارش روابط 
عمومی خان��ه معدن ایران، وی ضمن اش��اره به اهمیت 
برگ��زاری بازدیده��ای داخل��ی و خارجی مس��ئولان و 
تصمیم گیرندگان س��ازمان های محیط زیس��ت و منابع 
طبیعی کشور از معادن پیشران در حوزه معدنکاری سبز 
در دنیا، گفت: چندین بازدید با این سیاس��ت گذاری، به 
وس��یله خانه معدن ایران برگزار ش��ده است. بهرامن در 
ادامه این جلسه، ضمن اش��اره به همکاری چندین ساله 
دانش��گاه مک گیل کانادا و خانه معدن ایران و همچنین 
فعالیت های آموزشی مرکز کسب و کار خانه معدن ایران، 
اضافه کردند که خانه معدن ای��ران زاییده اتاق بازرگانی 
است و بر اس��اس تفاهمنامه جدید با اتاق تهران، مبحث 
آم��وزش در فعالیت های معدنکاری به ط��ور جدی تر از 
س��وی خانه معدن ایران دنبال خواهد ش��د. در ادامه این 
نشست، کش��اورز گفت: ذات معدنکاری، تخریب است و 
این موضوع در تمام جهان پذیرفته ش��ده اما این تخریب 

قابل احیا و بازسازی است. 
ب��ر اس��اس قانون، ق��رار اس��ت ۱۲ درص��د از حقوق 
دولت��ی صرف احیا و بازس��ازی معادن ش��ود. وی افزود: 
در س��ال های گذش��ته، وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 
و س��ازمان محیط زیست، بس��ته های آموزشی با عنوان 
همیار محیط زیست را تهیه کرده که می توان از تجربه ها 
و الگوه��ا در ای��ن زمین��ه نیز به��ره برد.  در این جلس��ه، 
نماین��دگان س��ازمان محیط زیس��ت و مناب��ع طبیعی 
کش��ور از همت این کمیته برای تدوین ش��یوه نامه های 
مشترک بین نمایندگان بخش معدن و نمایندگان بخش 
محیط زیس��ت و منابع طبیعی در این کمیته خبر دادند.  
همچنین در این جلس��ه، بخش هایی از نقش��ه راه بخش 
معدن و صنایع معدنی کش��ور مورد بحث و بررس��ی قرار 

گرفت. 

 اعم��ال تحریم ه��ا علی��ه ای��ران، در ۲ بخ��ش برای 
معدنکاران ایجاد چالش خواهد کرد؛ نخست، دشواری 
در تامین ماش��ین آلات معدنی و دوم، دشواری در نقل 
و انتق��الات پولی و بانکی. برای گذر از این ش��رایط لازم 
است تعامل مناسبی بین دولت و بخش خصوصی انجام 
ش��ود چراکه اگر برای حل بحران ه��ای فعلی، منطقی 
جل��و نرویم ب��دون تردید با چالش های زی��ادی روبه رو 

خواهیم شد. 
از دید من، یکی از راهکارها برای گذر از این ش��رایط 
بهره گیری بیش��تر از توان داخلی اس��ت. کش��ورهای 
آلمان و ژاپن پس از جنگ جهانی دوم با تحریم ش��دید 
بین المللی روبه رو ش��دند اما ناامید نش��دند و با تکیه بر 
توان داخلی، این روزه��ا به بزرگ ترین قطب  اقتصادی 
جهان تبدیل ش��ده اند. از این رو لازم اس��ت ما نیز برای 
عبور از این ش��رایط، به توان داخلی خود بیش��تر تکیه 
کنی��م. اگر محدودیت ه��ای بین المللی، ب��ا اتفاق نظر 
مدیریت ش��وند کمترین ضرر متوجه جامعه اقتصادی 
خواهد ش��د. باید به س��متی برویم که کمترین هزینه  
اقتصادی را متحمل ش��ویم.  تردی��دی وجود ندارد که 
تحریم ه��ا روی فن��اوری، بازارهای ف��روش و گرایش  
بخش خصوصی در س��رمایه گذاری، تاثیر مس��تقیمی 
می گذارند. از این رو در آینده اگر این تحریم ها ادامه دار 
باش��د تاثیر آنها ملموس تر خواهد ش��د. به همین دلیل 
بای��د در این زم��ان در پ��ی یافتن طرف ه��ای تجاری 
جدید باش��یم. به نظر من در ش��رایط فعلی نباید به فکر 
طرف های تجاری بزرگ باشیم و با تکیه بر شرکت های 
کوچک و متوس��ط خارجی، می توانیم نیازهای خود در 
بخ��ش قطعات معدن��ی را تامین کنی��م.  در پایان لازم 
می دانم به این نکته اش��اره کنم ک��ه می توان از فرصت 
تحریم ها، ب��رای راه ان��دازی و تاس��یس کارخانه های 
تامی��ن ماش��ین آلات معدنی بهره بگیریم. نمایش��گاه 
ایران کانمین که ماه گذش��ته در تهران برگزار ش��د، به 
همگان نش��ان داد که ش��رکت های داخل��ی زیادی در 
زمین��ه تامین ماش��ین آلات معدنی در ای��ران، فعال و 
نیازمند حمایت دولت هستند. پس امکانات لازم برای 
تامین تجهیزات معدنی در کش��ور فراهم است اما لازم 

است همت داخلی را در کشور دوچندان کنیم.

فاطمهمقیمی
عضوهیاتمدیرهاتاقبازرگانیتهران

یادداشت

خبر

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران با بیان اینکه از ابتدای هفته گذشته، آرامش نسبی به 
بازار طلا و سکه بازگشته است و شاهد کاهش چشمگیر قیمت ها در این بازار بودیم، گفت: 

هفته پیش میزان کاهش قیمت ها حدود ۳۰ درصد بود.
به گزارش ایرنا، آیت محمدولی، افزود: در این میان نرخ س��که در مقطعی به کمتر از ۴ 

میلیون تومان رسید.
وی همچنین پیش بینی کرد در هفته جاری نیز روند کاهش��ی قیمت ها همچنان ادامه 

داش��ته باش��د. رئیس اتحادیه ط��لا و جواهر تهران اظهار امیدواری ک��رد با چنین نگاهی 
قیمت ها به نرخ اصلی خود بازگردد و داد و ستدها در کسب و کارها رونق بگیرد. وی بیان 
کرد: آرامش حاکم ش��ده بر بازار، روند آن را به مس��یر مناس��بی سوق داده اما هنوز رونق 

به طور کامل بر بازار حاکم نشده و کسب و کارها همانند گذشته در بازار وجود ندارد.
محمد ولی اظهار امیدواری کرد که با سیاست کنونی به کار گرفته شده در اقتصاد کشور 

شاهد رونق کسب و کارها در بازار طلا و سکه باشیم.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران با بیان اینکه بیشتر تقاضاها در شرایط کنونی در بازار 
برای طلای خام و س��که است از افراد کم اطلاع درباره طلاهای آبشده درخواست کرد که 

به این بازار وارد نشوند و از برخی مشکلات بپرهیزند.
وی کاهش تقاضا و تغییرات نرخ ارز را مهم ترین عامل تاثیرگذار در کاهش نرخ طلا در 
بازار، معرفی و بیان کرد: نرخ طلا و ارز مکمل یکدیگرند. به همین دلیل تغییرات نرخ ارز 

به طور مستقیم بر بازار طلا تاثیرگذار خواهد بود.

کاهش ۳۰ درصدی قیمت طلا 

فرسودگی ماشین آلات معدنی و افزایش 
هزینه حمل ونقل کمرشکن شده است

مدیرعامل ش��رکت معدن��ی و صنعتی چادرملو گف��ت: چادرملو 
در مقابل��ه با تحریم های خارجی مش��کلی ن��دارد. آنچه موجب بروز 
مشکلاتی برای این شرکت شده، نه بحث تحریم ها و کاهش صادرات، 
بلک��ه خودتحریمی های داخلی اس��ت. به گ��زارش تابناک، محمود 
نوری��ان اظهار کرد: پروژه ای که ۶ ماه گذش��ته بای��د به بهره برداری 
می رسید، هنوز به خاطر بخشنامه های متفاوت و تصمیم گیری های 
بی مورد به س��رانجام نرسیده است. تجهیزات این پروژه که به سختی 
و با مذاکره های فراوان وارد کش��ور ش��ده، به موقع ترخیص نش��ده و 

بهره برداری از کارخانه مگامدول چادرملو را به تعویق انداخته است. 
وی با اش��اره به این مطلب که این ش��رکت روزانه بیش از ۳ میلیارد 
توم��ان هزینه اضاف��ه بابت هر روز تاخیر راه ان��دازی کارخانه احیای 
مس��تقیم چادرملو که قرار است تامین کننده آهن اسفنجی کارخانه 
تولید شمش فولاد باش��د پرداخت می کند، گفت: در شرایط کنونی 
و در حال��ی که تحت تحریم های ظالمانه قرار داریم، آیا بهتر نیس��ت 
با برخی مانع تراش��ی ها به تحریم ها کمک نکنیم؟ بلکه تس��هیلات 
ترخیص کالاهایی که به صورت قانونی و ش��فاف وارد گمرکات شده 

را بیش از پیش فراهم کنیم. وی گفت: ماه هاست که کارخانه احیای 
مس��تقیم چادرملو ک��ه بیش از ۹۸ درصد از مراح��ل نصب و تجهیز 
خود را س��پری کرده در انتظار ترخیص برخی قطعات نهایی اس��ت 
تا راه اندازی ش��ود اما متاس��فانه برخی امور این روند را کند کرده، در 
حالی که در صورت تکمیل این واحد تولیدی که قادر اس��ت س��الانه 
یک میلیون و ۵۵۰ هزار تن آهن اسفنجی تولید کند، گامی در جهت 
تامین مواد اولیه واحدهای فولادسازی و افزایش صادرات و ارزآوری 
برای کش��ور برداشته می شود. گفتنی است روند سودآوری چادرملو 

که از سال ۹۴ سیر صعودی داشته طی امسال سرعت بیشتری یافته 
و تحق��ق ۱۰۰درصدی بودجه پیش بینی ش��ده برای امس��ال در ۷ 
ماه ابتدای امس��ال، چش��م انداز مثبتی را پیش روی سهامداران این 
شرکت قرار داده است. ش��رکت چادرملو همچنین درصدد افزایش 
سرمایه از مبلغ ۳۳۵۰ میلیارد تومان به ۶۷۰۰ میلیارد تومان بوده و 
بر این اساس، اظهار نظر حسابرس و بازرس قانونی نسبت به گزارش 
توجیهی هیات مدیره در تاریخ ۱۳۹۷/۰۸/۲۳ در س��امانه کدال قرار 
گرفت��ه و تش��ریفات قانونی این افزایش س��رمایه در حال انجام بوده 
که هدف از این افزایش س��رمایه، جبران مخارج س��رمایه گذاری در 
بهره برداری از معادن جدید و مخارج مش��ارکت در افزایش س��رمایه 

شرکت های سرمایه پذیر است.

فکری به حال خودتحریمی ها شود
صادرات چادرملو از تحریم ها آسیب نمی بیند

مهم ترین مشکلات معادن در دوران پساتحریم از قول معدنکاران

سیرآنوشموسوی
ایرانیان با واژه تحریم آشنایی دارند؛ در واقع از بدو 
پیروزی انقلاب اسلامی، با پدیده تحریم دست و پنجه 
نرم کرده اند. تحریم های یک سویه امریکا علیه ایران 
دوباره این پرس��ش را برای فع��الان معدنی به وجود 
آورده که آیا معدنکاران با مش��کلات جدیدی روبه رو 
خواهند ش��د؟ برخی از کارشناسان بر این باورند که 
بخش مع��دن و صنایع معدنی به لح��اظ مواد اولیه، 
گاز و نیروی انسانی، کمبودی ندارد چراکه مبتنی بر 
توان داخلی اس��ت. به نظر می رسد مهم ترین چالشی 
که تحریم ها ب��رای ما ایجاد خواهد کرد تامین مالی، 
تجهیزات و ماشین آلات است. درحال حاضر بخشی از 
فناوری و ماشین آلات این حوزه به همت صنعتگران 
داخلی، تامین و قس��متی از خارج وارد می ش��ود. از 
این رو لازم است تهدید تحریم ها را به بهترین فرصت 
برای افزایش توان تولید و تامین ماشین آلات معدنی 

در داخل کشور تبدیل کنیم.
بنیادی تری�ن مش�کلات معدن�کاران در  �

دوران تحریم
در ای��ن زمینه، حمیدرضا معصوم��ی، عضو هیات 
مدی��ره خانه مع��دن ای��ران در گفت وگو ب��ا روزگار 
مع��دن، بیان کرد: برخی از بزرگ ترین ش��رکت های 
تامین کنن��ده ماش��ین آلات معدن��ی پ��س از اعمال 
تحریم ه��ای امریکا علیه ایران، معامل��ه با ایران را به 
حالت تعلیق درآورده اند. بدون ش��ک دوام این روند، 
چالش ه��ای عمیق��ی را پیش روی معدن��کاران قرار 
خواهد داد چراکه در تامین ماش��ین آلات معدنی به 

کشورهای خارجی وابسته هستیم. 
معصومی با بیان اینکه تحریم ها فرصت مناس��بی 
برای رون��ق تولید داخلی ایج��اد خواهد کرد، گفت: 

برخی از معادن، تامین کننده مواد اولیه کارخانه های 
داخل��ی هس��تند و از آنجا که ام��کان واردات کالاها 
از دیگر کش��ورها وجود ن��دارد، کارخانه های داخلی 
می توانند از این فرصت به بهترین شکل ممکن بهره 

بگیرند و برای رونق تولید داخلی تلاش کنند. 
ای��ن فعال اقتصادی در ادامه ب��ا بیان اینکه برخی 
کارخانه ه��ا پیش از اعم��ال تحریم ها ماش��ین آلات 
م��ورد نیاز خود را تهیه و تامی��ن کردند، اظهار کرد: 
فرس��ودگی ماش��ین آلات معدنی زیاد است. از این رو 
بدون تردید اگر تحریم ها طولانی ش��وند معدنکاران 
با مشکلات عدیده روبه رو خواهند شد. از این رو بهتر 
اس��ت برای تامین ماش��ین آلات و قطعات مورد نیاز 
معدنکاران در پی چاره ای اساس��ی از جمله تاسیس 
یا تقویت کارخانه های ساخت ماشین آلات معدنی در 

داخل باشیم.
معصومی در پاسخ به این پرسش که درحال حاضر 
بنیادی تری��ن مش��کلات معدنکاران چیس��ت، گفت: 
مش��کل اصلی معدنکاری در کش��ور ب��ه  ویژه معادن 
کوچک و متوس��ط، افزایش قیمت  تجهیزات معدنی 
و تعمیر و نگهداری آنهاست. همچنین نوسان  نرخ ارز 
باعث ش��ده که نرخ ماشین آلات معدنی به شدت بالا 
برود، آنها با چالش های عمیقی روبه رو ش��وند و برای 
حفظ و نگهداری ماش��ین آلات معدن��ی، هزینه های 

هنگفتی را پرداخت کنند.
ب��ه گفته ای��ن فع��ال معدن��ی، درحال حاضر نرخ 
هزینه ه��ای جاری معدن افزایش پی��دا کرده اما نرخ 
فروش این محصولات افزایش چندانی را تجربه نکرده 
اس��ت. از این رو معدنکاران کوچک و متوسط انگیزه 
فعالیت چندانی در این ش��رایط ندارند. علاوه بر این 
هزینه حمل ونقل مواد معدنی در کشور بالا رفته است 

و افزایش هزینه جابه جایی باعث شده که هزینه های 
جاری فعالان معدنی بالا برود.

حرکت به سمت بازار آزاد �
در ای��ن زمینه، فرزاد اس��دی، رئی��س خانه معدن 
گیلان نیز در گفت وگو با روزگار معدن، بیان کرد: بنا 
به تکلی��ف دولت، صادرکنندگان مواد معدنی موظف 
هس��تند ارز صادرات��ی خود را در س��امانه نیما ثبت 
کنند، در حالی که نرخ واقعی در این سامانه بر اساس 
عرضه و تقاضا نیست و قیمت گذاری به نوعی دولتی 
به ش��مار می رود. در واقع این سامانه باعث دو نرخی 
شدن ارز شده است. از این رو برخی از صادرکنندگان 
تلاش کردند از خلأهای قانونی استفاده کرده و ارز را 

وارد سامانه نیما نکنند.
وی در ادام��ه با بیان اینکه ای��ن نحوه صادرات به 
افزایش رش��د اقتصادی کمک نخواه��د کرد، گفت: 
برخ��ی از صادرکنن��دگان از وارد ک��ردن میزان ارز 
صادراتی به این س��امانه اجتن��اب می کنند. از این رو 
مجبورند ارز مورد نیاز غیرمرتبط با فعالیت های خود 
را تامین کنند. در این ش��رایط ب��ه نوعی به واردات 
کمک کرده ایم تا به رونق صادرات چراکه س��ودآوری 
آن برای صادرکنندگان بیشتر از آن است که بخواهند 

آن را وارد سامانه نیما کنند.
اس��دی، با اشاره به بالا رفتن هزینه های حمل نقل 
و همچنین نرخ ماش��ین آلات معدنی، گفت: افزایش 
نرخ ارز، نرخ لوازم مصرفی معادن را افزایش داده و از 
آنجایی که استهلاک ماشین آلات زیاد بالاست باید در 
بازه های زمانی کوتاه برای نوس��ازی آنها هزینه کرد، 
در حالی که نرخ مواد معدنی در داخل کش��ور تغییر 
چندانی نکرده و متناس��ب با نرخ تورم افزایش نیافته 
اس��ت که همین مسئله در درازمدت باعث زمین گیر 

شدن فعالان معدنی خواهد شد.
رئیس خانه معدن گیلان با بیان اینکه عمر بیشتر 
ماشین آلات معدنی زیاد است، خاطرنشان کرد: عمر 
مفید بسیاری از ماشین آلات معدنی به پایان رسیده 
و نیاز به بازسازی دارند تا دوباره بتوان از آنها استفاده 

کرد. 
دولت در س��ال های گذش��ته در بخشنامه ای اعلام 
کرد ک��ه تولیدکنندگان و فع��الان معدنی می توانند 
ماش��ین آلات معدنی ب��ا کارکرد ۱۰ س��ال را بدون 
پرداخ��ت حق��وق گمرکی وارد کش��ور کنند. همین 
قانون خوب درگیر بروکراس��ی بسیار پیچیده ای شد 
و افرادی توانس��تند از این قانون اس��تفاده کنند که 
به جرات می ت��وان گفت جزو بخش خصوصی واقعی 
جامعه نبودند. وی در پاس��خ به این پرسش که برای 
برون رفت از ش��رایط فعلی چه راهکارهایی را تجویز 
می کنید، گفت: به نظر بیشتر اقتصاددان ها و فعالان 
اقتص��ادی، چاره ای جز حرکت به س��مت ب��ازار آزاد 
نداری��م. باید اصل خصوصی س��ازی را جدی بگیریم 
و دولت به تصدی گ��ری خود پایان بدهد اما واقعیت 
این است که دولت چندان در پی کاهش تصدی گری 
خود نیست. لازمه پیشرفت و رشد اقتصادی، رهایی 
از اقتصاد دولتی است و بدون تردید قدم گذاشتن در 
هر مس��یری، در حوزه اقتصاد به ویژه اقتصاد معدن، 
در ابتدا دش��وار است.  اس��دی در پایان خاطرنشان 
کرد: آزادسازی قیمت و تعیین نرخ بر اساس عرضه و 

تقاضا، می تواند حلال بسیاری از مشکلات معدنکاران 
باش��د. باید از راهکارهایی چون س��امانه نیما دوری 
کنیم. تجربه نش��ان داده است که این سامانه کارایی 

لازم را ندارد.
افزایش نرخ حمل ونقل مواد معدنی �

همچنین در این زمینه، دبیر انجمن س��نگ ایران 
مش��کلات نقل و انتق��الات مالی ناش��ی از تحریم ها 
و افزای��ش هزینه ه��ای حمل ونق��ل را از مهم تری��ن 

مشکلات صادرات محصول معدنی عنوان کرد.
احم��د ش��ریفی، در گفت وگو با ایس��نا، از افزایش 
هزینه های بین المللی و داخلی حمل ونقل خبر داد و 
گفت: افزایش نرخ ارز در ماه های اخیر باعث افزایش 
تقاضای صادرات شده و بالا رفتن هزینه های تولید و 
حمل ونقل مانع صادرات نیست اما یکی از چالش های 

صادراتی به شمار می رود.
ب��ه گفته وی درحال حاضر ش��رکت کش��تیرانی با 
کمبود کانتینر روبه رو اس��ت و ش��رکت های خارجی 
نی��ز در این بخش حض��ور ندارند ک��ه مجموعه این 
ش��رایط باعث چند برابر شدن هزینه های حمل ونقل 
ش��ده است. دبیر انجمن سنگ ایران همچنین موانع 
بانکی برای نقل و انتقالات مالی را بزرگ ترین چالش 
صادرات دانس��ت و اظهار کرد: افزایش نرخ ارز باعث 
افزایش میزان صادرات خواهد ش��د اما خدمات ارائه 
ش��ده به واحدهای تولیدی در بخ��ش صادرات باید 

بهبود یابد.
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مانع واردات لعاب شویم

ای��ن روزها صنع��ت لعاب با نیم��ی از ظرفیت، 
همچنان به حیات خود ادامه می دهد تا چراغ این 
صنعت به خاموش��ی نگرای��د. البته حیات صنعت 
لعاب به صنعتی همچون کاش��ی و سرامیک گره 
خورده اس��ت اما ای��ن روزها این صنع��ت نیز در 
رکود ساخت وس��از به سر می برد. تعداد واحدهای 
تولیدی در صنعت س��رامیک کشور به حدود ۷۰ 
کارخانه می رس��د ک��ه تمام نیاز داخ��ل را تامین 
می کنند و حتی مازاد بر ظرفیت نیز قادر به تولید 
هستند.  البته در شرایطی که کشور با انواع تحریم 
و کاهش درآمدهای ارزی و... روبه رو شده و وزارت 
صنعت، مع��دن و تج��ارت در رویارویی با تهاجم 
اقتصادی، برنامه حفظ صنایع کش��ور و اشتغال را 
ب��ه طور جدی در دس��تور کار دارد و با عنایت به 
حجم بالای سرمایه گذاری و توسعه کمی و کیفی 
در صنایع لعاب و کاش��ی و س��رامیک در ایران و 
دستیابی به جایگاه چهارم تولید کاشی در جهان، 
انتظار می رود مس��ئولان این وزارتخانه از صنعت 
لعاب که همواره پا به پای رش��د صنایع کاش��ی و 
سرامیک از رش��د کمی و کیفی قابل ملاحظه ای 
برخوردار بوده و هم اکنون با تولید سالانه بیش از 
۵۵۰ هزار تن لعاب با کیفیت مناس��ب در بیش از 
۶۰ کارخانه بزرگ و کوچک، صنایع تولید کاشی 
و س��رامیک کشور را پش��تیبانی می کند، حمایت 
بیش��تری کند. البته مش��کل این روزهای صنعت 
لعاب این اس��ت که برخی افراد با تغییر نام کالای 
واردات��ی، اق��دام ب��ه واردات انواع و اقس��ام لعاب 
می کنند و با ذخیره کردن آنها درصدد به تسخیر 
درآوردن این بازار هستند که نیمی از ظرفیت آن 
خالی مانده است. از این رو می طلبد که مسئولان 
با هوش��یاری، از واردات لعاب به کشور پیشگیری 
کنن��د تا ب��ازار در اختیار تولیدکنن��دگان داخلی 

بماند. 

یادداشت

روی خط خبر

گروهمعدن
ماه های گذش��ته ش��اهد افزایش ن��رخ پاکت های بس��ته بندی 
س��یمان به موازات ن��رخ ارز بودیم؛ موضوعی ک��ه جدا از افزایش 
 به��ای س��یمان س��بب افزایش ن��رخ تمام ش��ده این کالا ش��ده

 اس��ت.  البت��ه به تازگ��ی س��ازمان حمای��ت مصرف کنندگان و 

تولیدکنن��دگان ب��ر اس��اس افزای��ش نرخ کیس��ه های س��یمان، 
قیمت های جدید فروش سیمان پاکتی را اعلام کرده است.

نرخ�جدید�سیمان�پاکتی��
س��ازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در نامه ای، 
بر اس��اس افزایش نرخ کیسه های سیمان و آرد، قیمت های جدید 

فروش سیمان پاکتی را اعلام کرد. 
ب��ه گزارش س��یمان خبر، ب��ر این اس��اس، پیرو نامه ش��ماره 
۳۷۰/۹۷/۲۹۲۳۲ مورخ ۹۷/۵/۲۸ موضوع ابلاغ نرخ س��یمان در 
سال جاری و نیز ابلاغیه شماره ۳۷۰/۹۷/۴۹۱۳۷ مورخ ۹۷/۸/۱۹ 
درباره افزایش نرخ کیسه های سیمان و آرد، نرخ )در کارخانه( هر 

تن س��یمان کیسه ای نسبت به گذشته، معادل ۱۷۰ هزار ریال در 
هر تن افزایش نشان می دهد.

نرخ جدید انواع سیمان کیس��ه ای )بدون احتساب کرایه حمل 
و مالیات ارزش افزوده( بر اس��اس جدول��ی که در ادامه می آید، از 

این قرار است.

نماینده مردم دورود و ازنا در مجلس ش��ورای اسلامی گفت: 
۲۴ میلیون یورو برای تس��هیلات ارزی، از سوی بانک صنعت و 
معدن و از محل صندوق توس��عه ملی به کارخانه سیمان دورود 

اختصاص می یابد.
به گ��زارش تس��نیم، مجید کیان پ��ور، درباره راه ان��دازی فاز 
چهارم کارخانه سیمان دورود اظهار کرد: ۲۴ میلیون یورو برای 
تسهیلات ارزی، از سوی بانک صنعت و معدن و از محل صندوق 
توس��عه ملی در حال پیگیری اس��ت و امیدوار یم به زودی این 

کار نیز نهایی شود.

وی اف��زود: خوش��بختانه بانک رف��اه کارگران ب��رای اجرای 
فاز۴کارخان��ه س��یمان دورود ب��ا پرداخت ۶۵ میلی��ارد تومان 

تسهیلات اولیه موافقت کرده است. 
نماین��ده م��ردم دورود و ازن��ا در مجلس ش��ورای اس��لامی 
عنوان کرد: یک کنسرس��یوم با مس��ئولیت بان��ک رفاه کارگران 
تش��کیل ش��ده ک��ه متش��کل از بان��ک رف��اه کارگ��ران، بانک 
توس��عه تع��اون و بان��ک صنع��ت و معدن اس��ت و بان��ک رفاه 
۱۰۰ میلی��ارد تومان، بانک توس��عه تع��اون ۵۰ میلیارد تومان 
و بان��ک صنعت و مع��دن ۲۴ میلیون یورو تس��هیلات ارزی را 

 ب��ا عاملی��ت خ��ود و از طری��ق صندوق توس��عه مل��ی در نظر 
می گیرند.

 وی به پیگیری های انجام ش��ده برای تسریع عملیات اجرایی 
فاز ۴ کارخانه س��یمان دورود اش��اره کرد و گفت: خوشبختانه 
مش��اور این طرح انتخاب شده و برای انتخاب پیمانکار و شروع 
 عملی��ات اجرای��ی نیز به دنب��ال ارزیابی و تهیه اس��ناد مناقصه

 هستند. 
کیان پ��ور بیان کرد: به دنبال این هس��تند ک��ه تنها یک نوع 
خاص س��یمان در این کارخانه تولید نش��ود بلکه انواع سیمان 

تولید ش��ود تا در صنایع مختلف مورد استفاده قرار گیرد و این 
یک ویژگی برای این کارخانه اس��ت تا در هر حالتی مشتریان و 

بازار خاص خودش را داشته باشد.
 وی ضم��ن قدردان��ی از پیگی��ری وزی��ر رف��اه، کار و تعاون 
اجتماعی، مس��ئولان س��یمان فارس خوزستان، مدیران سیمان 
دورود و نوربخ��ش مدیرعام��ل فقید س��ازمان تامین اجتماعی 
خاطرنش��ان ک��رد: تولید ان��واع س��یمان در کارخانه س��یمان 
 دورود ارزش اف��زوده مناس��بی ب��رای س��یمان دورود ایج��اد

 می کند.

اختصاص تسهیلات ارزی برای اجرای فاز ۴ کارخانه سیمان دورود 

توضیحات قیمت)قالبی(-بهتومان مشخصات محصول

لیکای اصل ، با حمل ۲۰۴۰ ۱۵×۲۰×۵۰ بلوک لیکا ۱۵

لیکای اصل ، با حمل ۲۵۰۰ ۲۰×۲۰×۴۰ بلوک لیکا ۲۰

درجه۱، بدون حمل ۵۶۰ ۷×۲۰×۴۰ بلوک طرح لیکا ۷

درجه ۱، سبک، بدون  حمل ۹۰۰ ۲۰×۲۰×۴۰ بلوک طرح لیکا ۲۰

درجه۱، سنگین ، بدون  حمل ۶۶۰ ۲۰×۲۰×۴۰ بلوک طرح لیکا ۲۰

نرخانواعسیمانوپودرسنگنرخانواعبلوکسیمانی
توضیحات قیمت)قالبی(-بهتومان مشخصات محصول

بدون حمل ۱۸۰۰ کیسه پودر سنگ  ۲۵ کیلویی

بدون حمل ۱۲۰۰ کیسه پودر سنگ  ۱۵ کیلویی

بدون حمل ۱۴۰۰۰ کیسه سیمان سفید ۵۰ کیلویی

بدون حمل ۱۲۰۰۰ کیسه سیمان سفید ۴۰ کیلویی

با حمل – کامیون روز کیسه سیمان آکبند پوزولان تهران

   

 »نویان«،  سیمانی جدید
 با فناوری نانو

جوان مخترع ش��یرازی، موفق به اختراع ماده ای 
ش��ده که به جای کلینکر در تولید سیمان استفاده 
می ش��ود. به گ��زارش واحد مرکزی خب��ر، البرزی، 
مخترع ش��یرازی، موفق به تولید نانو س��یمان شده 
اس��ت. به گفته این مخترع، این ماده که نویان نام 
دارد بی��ن ۲۰ تا ۷۰ درصد مصرف کلینکر در تولید 
سیمان را کاهش داده و مقاومت سیمان و بتن را از 
۷۰۰ به هزار و ۴۰۰ درجه افزایش می دهد. البرزی 
گفت: پژوهش��گران خارجی ۱۰ سال است که روی 
ای��ن ماده کار می کنند اما ما زودتر توانس��تیم این 
ماده را اختراع کرده و به ثبت برسانیم. وی، کاهش 
۲۵ درص��دی آب و روان کننده، بالا بردن مقاومت 
بتن و کاهش گازهای گلخانه ای در تولید س��یمان 
را از مهم تری��ن مزایای نوی��ان اعلام و تصریح کرد: 
تم��ام آزمایش های این م��اده، موفقیت آمیز و مورد 
تایید سازمان ملی استاندارد و کارخانه های سیمان 

بوده است.

 آمادگی بندر سویق 
عمان برای پذیرش 

کشتی های ایرانی
رئی��س اتاق مش��ترک بازرگانی ای��ران و عمان 
گف��ت: عمان برای س��هولت تجارت ب��ا ایران، یک 
بندر برای کش��تی های ایرانی اختصاص داده است. 
به گزارش تس��نیم، محس��ن ضراب��ی، رئیس اتاق 
مش��ترک بازرگانی ایران و عمان با ارس��ال نامه ای 
به رئیس��ان اتاق های بازرگانی سراسر کشور نوشت: 
»نظر به ش��رایط اخی��ر بین المللی درباره چگونگی 
حمل کالاهای ایرانی به سایر کشورها به استحضار 
می رساند با توجه به بهره برداری رسمی بندر سویق 
عمان در ۷۰ کیلومتری شهر مسقط در ۱۰ شهریور 
امسال، این بندر آمادگی پذیرش کالاهای ایرانی را 
داش��ته و درحال حاضر امکان حم��ل این کالاها با 
کشتی های ایرانی از ۳۰۰ تا ۱۵۰۰ تن به این بندر 
وجود دارد. از این رو با عنایت به هزینه های بس��یار 
پایین بندری، سرعت بالای ترخیص کالا و نزدیکی 
این بندر به ش��هر مسقط، فرصت بسیار خوبی برای 
بهره گی��ری از این بندر برای صدور کالای ایرانی به 
کشور عمان فراهم شده است. بنابراین خواهشمند 
اس��ت دس��تور فرمایید بهره گیری از فرصت ایجاد 
ش��ده مراتب به نح��و مقتضی به اعض��ای آن اتاق 

اطلاع رسانی شود.«

نوعسیمانردیف
)کیسهای(

نرخجدیدهرکیسه)۵0کیلویی/ریال(نرخجدید)تن/ریال(نرخقبل)تن/ریال(

قیمت مصرف کنندهقیمت مصرف کنندهقیمت در کارخانهقیمت مصرف کنندهقیمت در کارخانه

۱۱-۳۲۵۱/۴۷۱/۶۸۰۱/۶۰۶/۷۸۰۱/۶۴۱/۶۸۰۱/۷۹۲/۳۸۶۸۹/۶۱۹

۲۱/۵۱۲/۰۰۰۱/۶۵۰/۸۰۲۱/۶۸۲/۰۰۰۱/۸۳۶/۴۰۸۹۱/۸۲۰ و پوزلانی۲

۳۱-۴۲۵۱/۵۲۵/۴۴۰۱/۶۶۵/۴۷۵۱/۶۹۵/۴۴۰۱/۸۵۱/۰۸۱۹۲/۵۵۴

۴۵۱/۵۲/۸۸۰۱/۶۸۰/۱۴۹۱/۷۰۸/۸۸۰۱/۸۶۵/۷۵۵۹۳/۲۸۸

۵۱-۵۲۵۱/۵۵۲/۳۲۰۱/۶۹۴/۸۲۳۱/۷۲۲/۳۲۰۱/۸۸۰/۴۲۹۹۴/۰۲۱

هزینه�های�بس�ته�بندی�افزای�ش�یافته���
است�نه�سیمان

افزایش نرخ پاکت های سیمانی روی نرخ سیمان 
در ماه های گذش��ته نیز اثرگذار بوده، در حالی که 
خود س��یمان در این چند ماه ب��ا افزایش قیمتی 

روبه رو نبوده است. 
در این ب��اره، دبی��ر انجمن صنف��ی کارفرمایان 
صنعت س��یمان، افزای��ش بهای ای��ن محصول را 
تکذیب کرد و گفت: تغییرها مربوط به هزینه های 
 بس��ته بندی اس��ت که روی ن��رخ تمام ش��ده اثر 

دارد. 
به گزارش ایرنا، عبدالرضا ش��یخان افزود: اکنون 
هر تن سیمان فله با همان قیمت های قبل )۱۳۴ 

هزار و ۴۰۰ تومان( عرضه می شود.
به گفت��ه وی، تغییر قیمت ها در نرخ پاکت های 
بس��ته بندی رخ داده اس��ت؛ ب��ه ط��وری که نرخ 
ه��ر ع��دد پاکت ک��ه پی��ش از ای��ن ۸۰۰ تومان 
 ب��ود، ب��ه ۱۷۰۰ ت��ا ۱۹۰۰ تومان افزای��ش یافته 

است.
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت س��یمان 
ادامه داد: پیش از این هزینه پاکت هر تن سیمان 
که ۲۰ پاکت ۵۰ کیلوگرمی را ش��امل می شد ۱۶ 
ه��زار تومان بود ام��ا از چند ماه پیش به س��بب 
افزای��ش ن��رخ محصولات پتروش��یمی، ن��رخ این 
تعداد پاکت حدود ۳۴ هزار تومان تمام می ش��ود. 
بنابراین نرخ هر تن س��یمان پاکتی نزدیک به ۱۷ 

هزار تومان رشد داشته است.
ش��یخان در ادام��ه ی��ادآوری کرد: ح��دود ۱۰ 
ش��رکت پاکت س��از در کش��ور برای کارخانه های 
 )*AD( سیمان، پاکت های پروپیلن ایِ.دی.استار

را تولید می کنند.
رشد�صادرات�سیمان��

این مقام صنفی در ادامه به تولید ۳۷ میلیون و 
۲۸۸ هزار تن کلینک��ر و ۳۲ میلیون و ۲۲۳ هزار 
تن س��یمان در ۷ ماه از امسال اشاره کرد. شیخان 
همچنی��ن افزود: در این م��دت، ۷ میلیون و ۶۵۵ 
هزار تن س��یمان و کلینکر به سایر کشورها صادر 
شد که در همسنجی با سال گذشته ۱۰.۲ درصد 

رشد کرد.
 وی اضاف��ه ک��رد: بی��ش از نیم��ی از صادرات 
س��یمان به عراق و افغانستان آن هم به ریال انجام 
می شود اما دولت انتظار دارد در برابر این صادرات، 
ارز تحویل بدهیم و این موضوع به کاهش صادرات 

منجر شده است.
بررسی آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در نیمه نخست امسال حاکی از تولید ۲۷ میلیون 
و ۸۳۶ ه��زار و ۶۰۰ ت��ن س��یمان اس��ت که در 
 همسنجی با س��ال گذشته ۳ درصد کاهش نشان

 می دهد.
لازم ب��ه ی��ادآوری اس��ت ک��ه اواخر س��ال ۹۶ 
ن��رخ هر پاکت س��یمان ۵۰ کیلوی��ی ۸۵۰ تومان 
ب��ود اما درحال حاض��ر این نرخ به ب��الای ۲ هزار 
توم��ان رس��یده که اص��لا جوابگ��وی هزینه های 

تولیدکنندگان سیمان نیست. 
هزینه های تولی��د برای فعالان بخش س��یمان 
بس��یار گران ش��ده، به نحوی که اگر مس��اعدتی 
در این زمینه نش��ود برخ��ی از واحدها مجبور به 

تعطیلی خواهند شد.
بر اساس توافقنامه ای که ۳مهر امسال به امضای 
تولیدکنندگان این نوع کیس��ه ها رسید، بهای هر 
تخته کیسه سیمانی ۲۵ تا۴۰ و ۵۰ کیلویی بدون 

هزین��ه چاپ و ارزش افزوده ب��ه ترتیب ۱۵۰۰۰، 
۱۶۵۰۰ و ۱۸۵۰۰ ریال تعیین ش��ده بود و بابت 
هزینه چاپ نیز به قیمت های یادشده ۱۰۰۰ ریال 
افزوده ش��ده اس��ت اما گویی ای��ن قیمت ها روند 

نزولی داشته اند.

از این رو س��ازمان حمای��ت مصرف کنندگان و 
تولیدکنن��دگان درصدد افزای��ش بهای پاکت های 
سیمانی به منظور پیشگری از افزایش  جهش گونه 

شده است. 
البته گفتنی است از ابتدای امسال هر بسته بندی 

۵۰ کیلوی��ی PP از ۸۰۰ تومان به ۲ هزار تومان 
افزای��ش ن��رخ داش��ته و به��ای هر تن س��یمان 
 پاکت��ی را ح��دود ۲۴ ه��زار توم��ان افزایش داده

 است. 
از این رو چندی است که وزارت صنعت، معدن 

و تج��ارت و همچنین انجمن صنف��ی کارفرمایان 
صنعت س��یمان با پیگیری ه��ای مختلف درصدد 
افزای��ش نرخ س��یمان هس��تند تا ای��ن محصول 
اس��تراتژیک در حوزه ساخت وس��از بتواند نرخی 

منطقی در بازار بیابد.

افزایش ۱۷ هزار تومانی هر تن سیمان
نرخ�جدید�فروش�سیمان�پاکتی�اعلام�شد
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ذوب آهن اصفهان ظرفیت 
نهفته زیادی دارد

بهرام س��بحانی، رئیس هیات مدیره ذوب آهن 
اصفهان در نخس��تین مصاحبه مطبوعاتی پس از 
قبول مسئولیت در ذوب آهن اصفهان، اظهار کرد: 
ذوب آهن، مادر صنعت فولاد و صنعت کش��ور به 

طور کلی است و ظرفیت رشد و توسعه دارد.
به گزارش چیلان، رئیس انجمن تولیدکنندگان 
ف��ولاد ای��ران تصریح ک��رد: ذوب آه��ن اصفهان، 
ظرفیت ه��ای نهفت��ه زی��ادی دارد اما ب��ه دلایل 
مختلف تا امروز دچار مشکلات و تحولاتی شده که 
امیدواریم با همدلی و همکاری بقیه هیات مدیره، 
مدیرعامل و سایر همکاران بتوانیم آن را در مسیر 
درست هدایت کنیم. وی ادامه داد: ذوب آهن باید 
به گونه ای پیش برود که طرح توس��عه را اجرا کند 

و افزایش تولید نیز داشته باشد.
س��بحانی در ادامه تاکید ک��رد: باید برنامه ای را 
اجرایی کنیم که دخل و خرج این شرکت متناسب 
ش��ود و سرمایه گذار و س��هامداران راضی باشند تا 
ش��رکت هم بتواند نیاز کش��ور به  وی��ژه در بخش 

ساختمانی را تامین کند.
وی خاطرنشان کرد: مصرف فولاد در کشورهای 
در ح��ال توس��عه، از ن��وع فولادهای س��اختمانی 
اس��ت و از آنجا که ذوب آهن یک��ی از اصلی ترین 
تامین کنن��دگان محصولات��ی همانن��د تیرآه��ن، 
میلگ��رد و ریل اس��ت، همه ای��ن محصولات جزو 
مایحتاج توس��عه و زیرس��اخت کش��ور به ش��مار 
می رون��د. امیدواریم ذوب آهن بتواند س��هم قابل 
توجهی از بازار را در اختیار بگیرد و شاهد رونق در 

ذوب آهن باشیم.

کاهش صادرات فولاد 
کشور

مدیرعام��ل فولاد ی��زد گفت: در ۶ م��اه ابتدای 
امسال، با وجود اینکه پیش بینی می شد با افزایش 
ص��ادرات ف��ولاد روبه رو باش��یم با کاه��ش وزنی 
ص��ادرات روبه رو ش��ده ایم، اگرچه از نظ��ر ریالی 
و دلاری ب��ه دنبال افزایش چش��مگیر نرخ ارز در 
داخل و همچنین نرخ جهانی فولاد، رشد صادرات 

را شاهد بوده ایم.
ب��ه گ��زارش بورس نی��وز، س��یدبهادر احرامیان 
اظهار کرد: در ۶ ماه ابتدای امس��ال، با وجود اینکه 
پیش بینی می شد با افزایش صادرات فولاد روبه رو 
باش��یم با کاهش وزن��ی صادرات روبه رو ش��دیم، 
اگرچ��ه از نظر ریال��ی و دلاری به دنب��ال افزایش 
چشم گیر نرخ ارز در داخل و همچنین نرخ جهانی 
فولاد، رش��د صادرات را شاهد بودیم. اما نکته مهم 
این است که در نهایت صادرات فولاد از کشورمان 

کاهش  یافته است.
وی در پاس��خ به این پرس��ش ک��ه دلیل اصلی 
کاهش وزنی صادرات فولاد چه بوده اس��ت، گفت: 
مهم ترین دلیل این موضوع را باید در ثبات نداشتن 
قوانی��ن و رویه های گمرکی و صادراتی دنبال کرد. 
من فکر می کنم در ۶ ماه ابتدای امس��ال، ش��اهد 
رکوردش��کنی صدور بخش��نامه ها و شیوه نامه های 
گمرکی و تجاری )در کل دوران انقلاب( بوده ایم و 
این موضوع شرایط بسیاری سختی را برای فعالان 
اقتصادی در حوزه های مختلف ازجمله فولاد ایجاد 
کرده است. رشد ارز می تواند فرصتی برای جهش 
چش��مگیر درآمده��ای صادراتی مهی��ا کند اما ما 

نمی توانیم به خوبی از این ظرفیت استفاده کنیم.
این عضو هیات نمایندگان اتاق تهران بیان کرد: 
اتفاقی که در ماه های ابتدایی امس��ال رخ داد، این 
بود که همه فعالان اقتصادی نمی دانستند که باید 
بر اس��اس چه بخش��نامه ای عمل کنند زیرا در هر 
هفت��ه و گاهی حتی روزانه، چند بخش��نامه صادر 
می ش��د و پیش از اینکه کسی بخواهد به جزئیات 
بخش��نامه ای اعت��راض کند، روی��ه تغییر می کرد 
و بخش��نامه دیگری صادر می ش��د و فضای بسیار 
گیج کننده ای را ش��اهد بودیم. احرامیان در بخش 
دیگری از صحبت هایش به شرایط تولید فولاد در 
کشور اشاره کرده و توضیح داد: بر اساس آمارهای 
جهان��ی و گمرک، صادرات فولاد از کش��ورمان در 
سال گذشته ۸ میلیون تن بود اما امسال بر اساس 
پیش بینی ه��ا و همچنی��ن با توجه ب��ه واحدهای 
جدی��دی که وارد م��دار تولید ش��ده اند، این عدد 
بای��د به ۱۲ میلیون تن تا پایان س��ال برس��د که 
درحال حاضر از برنامه عقب هس��تیم و اگر شرایط 
کنونی ادامه پیدا کن��د نه تنها به عدد ۱۲ میلیون 
تن نخواهیم رس��ید بلکه واحدهای تولید هم باید 
ظرفیت ش��ان را کاهش دهند. وی در پاسخ به این 
پرسش که چرا واحدها باید ظرفیت تولید را کاهش 
دهند، بیان کرد: درحال حاضر ظرفیت تولید فولاد 
در کش��ور س��الانه ۲۵ میلیون تن اس��ت اما نیاز 
داخلی م��ا بین ۱۲ تا ۱۳ میلی��ون تن پیش بینی 
می شود. بنابراین با مازاد ۱۲ میلیون تنی صادرات 
روبه رو هس��تیم و اگر این میزان تحقق پیدا نکند، 
واحدهای تولیدی چاره ای جز کاهش تولید ندارند. 
از طرف دیگر توجه کنید که در داخل کش��ور هم 
با رکورد روبه رو شده ایم و درخواست مصرف فولاد 

)در انواع مختلف( با کاهش روبه رو شده است. 

خبر

نماینده مردم اهواز در مجلس ش��ورای اس��لامی از آغاز فروش 
محصولات ش��رکت گروه ملی اهواز و پرداخت ۱.۵ ماه حقوق به 

کارکنان آن تا هفته آینده خبر داد.
به گ��زارش مهر، جواد کاظم نس��ب الباجی درباره مش��کلات 
کارکنان و کارگران ش��رکت گروه ملی اهواز اظهار کرد: مس��ئله 
اساس��ی گروه ملی از اهمیت بس��یار بالایی برخوردار اس��ت و بر 

همین اساس چندین بار به این موضوع ورود و پیگیری کرده ام.
وی با اش��اره به انتصاب مدیرعامل و شروع فعالیت وی در این 
ش��رکت افزود: شاهد فشار وارد ش��ده به شرکت بودیم از این رو 
ابتدا محصولات گروه ملی که در بورس عرضه می ش��د را بررسی 
کردی��م. محدودیت عرضه کالا در این ش��رکت )ارائه در بورس( 

منجر به تسویه بدهی ها و تناسب درآمد و هزینه نمی شد.
نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون در مجلس شورای 

اس��لامی با اش��اره به علاقه مندی عراق برای واردات محصولات 
تولیدی ش��رکت گروه ملی اهواز تصریح کرد: در مرحله نخست، 
فروش و عرضه محصولات ش��رکت گروه مل��ی خارج از بورس را 
مص��وب کردیم که درآمد خوبی برای گروه ملی به دنبال خواهد 

داشت. 
الباجی خبر داد: بر اس��اس اعلام مدیرعامل شرکت گروه ملی، 
فروش محصول شروع ش��ده و از این فروش ۱۴۰ میلیارد تومان 

عایدی شرکت خواهد بود.
وی ادام��ه داد: ت��ا هفته آینده، حقوق یک م��اه و نیم کارگران 
گروه ملی از محل همین عایدی پرداخت می شود و پس از خرید 
اس��لب از فولاد نیز پرداخت حقوق کارگران از آذر به بعد منظم 

خواهد شد.
نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون در مجلس شورای 

اس��لامی با اش��اره به در حال تخصیص بودن اعتبارات خوب به 
گروه ملی بیان کرد: قدم های خوبی برای حل مشکل این شرکت 
برداشته شده و خوشبختانه بانک و همچنین مسئولان کشوری و 

استانی، متوجه موضوع هستند.
الباجی با اشاره به طرح موضوع در جلسه با وزیر صنعت، معدن 
و تجارت گف��ت: همه به دنبال حل مش��کل کارگران گروه ملی 
هستیم؛ ش��رکت عظیمی اس��ت و اگر روند تولید آن به حرکت 
دربیاید برای کشور ارزآوری دارد. در عین حال مطالبات کارگران 

پرداخت می شود و خود شرکت هم بازسازی خواهد شد.
وی با اش��اره به مش��اهده تعلل بانک و طرح ای��ن موضوع در 
مجلس ش��ورای اس��لامی اضافه کرد: با فرماندار اهواز هم رایزنی 
ش��ده تا با نمایندگان کارگران نشس��تی برگزار کن��د و از کانون 
ش��ورای کارگری مطالب��ات آنها را پیگیری ش��ود؛ در عین حال 

ضمن تامین امنیت شغلی کارگران، حقوق آنها نیز باید پرداخت 
شود.

نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون در مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: همه مسئولان ملی و استانی، صدای کارگران 
را ش��نیدند؛ بنابراین به آنها توصیه می کنیم که با عنوان ش��ورا، 
مشکلات خود را پیگیری و افراد متخصص، مقید و مطلع نسبت 
به موضوعات ش��رکت را به عنوان نماین��ده خود معرفی کنند تا 
شورا مطالبه گر حقوق آنها باشد. الباجی درباره واگذاری بخشی از 
س��هام شرکت گروه ملی نیز عنوان کرد: اگر فروشی حاصل شود، 
به صنایع فولاد استان واگذار می شود چون همه به دنبال تقویت 
صنعت استان هستیم. گفتنی است که در روزهای اخیر، کارکنان 
این ش��رکت اعتراض هایی درباره دریافت نک��ردن حقوق خود و 

عقب افتادن چند ماهه آن داشتند.

با آغاز فروش محصولات خارج از بورس،  شرکت گروه ملی جان گرفت

 سارااصغری
مدیرعامل ش��رکت ذوب آهن اصفهان در نشست 
خبری با اصحاب رس��انه که دیروز در محل شرکت 
مل��ی فولاد برگزار ش��د، از افزای��ش ۱۰۰درصدی 
س��رمایه این ش��رکت خبر داد. ی��زدی زاده در این 
نشس��ت عنوان کرد: ب��ا اقداماتی که انجام ش��ده، 
رضایت نسبی برای سهامداران ایجاد شده و ارزش 
سهام آنها از حدود ۷۰ تومان به ۲۶۰ تا ۲۷۰ تومان 

رسیده است.
به گ��زارش روزگار مع��دن، در ابتدای نشس��ت 
خب��ری مدیرعامل ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان با 
اصحاب رسانه، وی با اشاره به۵۰ سالگی ذوب آهن 
اصفهان عنوان کرد: ش��رکت ذوب آهن اصفهان به 
عنوان قدیمی ترین شرکت فولادسازی در کشور هر 
چند خصوصی شده است اما همچنان شرکت ملی 

به شمار می رود. 
منصور یزدی زاده با اشاره به سودده بودن شرکت 
ذوب آه��ن اصفهان در س��ال جاری بی��ان کرد: در 
مجمع عمومی این شرکت که هفته گذشته برگزار 
ش��د، با افزایش سرمایه ش��رکت از ۳۳۰۰ میلیارد 

تومان به ۶۱۵۰ میلیارد تومان موافقت شد.
وی با اشاره به ظرفیت های تولید ذوب آهن عنوان 
کرد: ظرفیت تولید چ��دن در کارخانه ذوب آهن ۳ 
میلیون و ۶۰۰ هزار تن اس��ت که باید به ۴ میلیون 
تن برس��د، همچنین ظرفیت فولادسازی آن بین ۳ 

میلیون تا ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار تن است.
مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان خاطرنشان 
کرد: ش��رکت ذوب آهن اصفه��ان تنها از ۵۵ درصد 
ظرفی��ت خ��ود ب��رای تولی��د اس��تفاده می کند و 
بزرگ ترین مشکل موجود برای نرسیدن به ظرفیت 
کامل و پایدار، نبود مواد اولیه در این بخش اس��ت. 
این مش��کل مهمی اس��ت ک��ه ذوب آه��ن تنها ۲ 
میلیون و ۷۰۰ هزار تن تولید داش��ته اس��ت و در 
حقیقت با ۵۵ درصد ظرفیت خود مشغول به تولید 
اس��ت. یزدی زاده در ادامه خاطرنشان کرد: یکی از 
مهم ترین دلایل خالی ماندن ظرفیت ذوب آهن، نبود 
مواد اولیه اس��ت. یزدی زاده در ادامه با توضیح این 
موضوع که ش��رکت ذوب آهن تنها شرکت فولادی 
اس��ت که به روش کور ه بلند ف��ولاد تولید می کند، 
گفت: س��ایر شرکت های فولادس��ازی در کشور به 
روش احیای مس��تقیم فولاد تولید می کنند که در 
این روش، فولاد از کنسانتره و گندله تهیه می شود 
اما در کوره بلند، س��نگ آهن به طور مستقیم مورد 
استفاده قرار می گیرد. از این رو تولید ذوب آهن یک 

روش مغفول در کش��ور اس��ت که البته تامین مواد 
اولیه آن با مشکل روبه رو است.

ذوب�آهن��14هزار�نیروی�انسانی�دارد��
مدیرعام��ل ش��رکت ذوب آهن اصفه��ان در این 
نشست خبری در پاس��خ به روزگار معدن که یکی 
از مشکلات ش��رکت ذوب آهن مازاد نیروی انسانی 
اس��ت. برای این نیروی انسانی چه برنامه ای دارید، 
عنوان کرد: ما در شرکت ذوب آهن میزبان ۱۴ هزار 
نیروی انسانی هستیم. این نیروها زمانی، درست یا 
نادرست، به اس��تخدام شرکت درآمده اند. البته این 
تعداد نیروی انس��انی، کار را سخت کرده اما در هر 
ص��ورت آنها کارکنان ذوب آهن هس��تند و هنر ما 
این اس��ت که از این افراد به نحو شایسته استفاده 
کنیم تا این سفره رنگین تر ش��ود. یزدی زاده ادامه 
داد: اگ��ر ذوب آهن بتواند تمام ظرفیت ش��رکت را 
ب��ه کار گرفته و تولید را افزای��ش دهد می تواند از 
نیروی مازاد بهره ببرد. در کل ما سعی کنیم هزینه 
ثابتی که از این راه به ش��رکت تحمیل ش��ده است 

را کم کنیم. 
تنوع�محصولات�فولاد�در�ذوب�آهن��

 مدیرعامل ش��رکت ذوب آهن اصفهان در ادامه، 
ب��ه تن��وع محص��ولات این ش��رکت اش��اره کرد و 
گفت: ش��رکت ذوب آه��ن محص��ولات متنوعی را 
تولید می کند اما عمده تولید ش��رکت، محصولات 
ساختمانی است که البته باید به محصولات صنعتی 
روی آورد چراک��ه تم��ام صنای��ع به نوع��ی به این 
شرکت صنعتی وابستگی دارند. با ظرفیت سازی های 
جدیدی که انجام شده اس��ت، در داخل از واردات 
مقاطع ساختمانی بی نیاز شده ایم و تعداد واحدهای 
تولیدکننده افزایش یافته است. پس باید تولید ۵۰ 
درص��د کارخانه را به س��مت تولید مقاطع صنعتی 

پیش ببریم. 
ی��زدی زاده در ادامه با اش��اره به تولی��د ریل در 
ذوب آه��ن عنوان کرد: اتف��اق جدیدی که در ذوب  
آه��ن روی داده اس��ت، تولید ریل اس��ت، چنانکه 
ریل ه��ای متنوعی را تولید می کند و درصدد تولید 
ریل مترو نیز هس��تیم. در این زمینه تعهد داده ایم 

که نیاز ریل در داخل را نیز تامین کنیم. 
وی ادامه داد: ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان ۸ بار 
صادرکننده نمونه کش��وری، معرفی شده و امسال 

نیز به کسب این عنوان نائل شده است. 
تحریم،�مانع�جدی�برای�تداوم�صادرات���

شرکت�ذوب�آهن�اصفهان�نیست
مدیرعام��ل ش��رکت ذوب آهن اصفه��ان درباره 

ص��ادرات این ش��رکت نیز عنوان ک��رد: حضور در 
بازاره��ای جهانی موج��ب افزایش تولی��د و تولید 
اس��تاندارد می ش��ود، به نحوی که صادرات شرکت 
ذوب آهن اصفهان به آس��یای دور و حتی بازارهای 

اروپایی هم رسیده است. 
ی��زدی زاده درب��اره تاثی��ر تحریم ها ب��ر صادرات 
عنوان ک��رد: اگر چه تحریم بر اقتص��اد و صادرات 
تاثیر دارد اما ۴۰ سال است درگیر تحریم هستیم و 
همواره توانسته ایم از این چالش عبور کنیم. تحریم 
مانع جدی برای تداوم صادرات ش��رکت ذوب آهن 

اصفهان نیست.
یزدی زاده با اش��اره به تعهد پیمان س��پاری ارزی 
در زمین��ه صادرات به ع��راق و افغانس��تان عنوان 
کرد: با نامه نگاری های انجام ش��ده با مس��ئولان و 
بان��ک مرک��زی و وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 
امیدواریم به زودی به بازارهای عراق و افغانس��تان 
بازگردی��م تا نقش خود را پررنگ تر کنیم. وی ادامه 
داد: در زمین��ه صادرات به بازارهای س��وریه و یمن 
برنامه ریزی ش��ده و به روش »بروکری« یا صادرات 
در قبال واردات ب��ه دنبال حفظ بازارهای صادراتی 

خود هستیم.
مدیرعام��ل ش��رکت ذوب آهن اصفه��ان عنوان 
کرد: ذوب آهن، نیاز ارزی ش��رکت را خودش تامین 
می کند و مازاد ارز را در سامانه نیما عرضه کرده که 
مایحتاج ش��رکت از ارز حاصل از صادرات در قبال 

واردات تامین می شود. 
پیش�رفت��۸۰درص�دی�پ�روژه�پ�ودر���

زغال
مدیرعامل ش��رکت ذوب آهن اصفه��ان در ادامه 
خاطرنش��ان کرد: پروژه دیگر ذوب آهن، تولید پودر 
زغال اس��ت که ب��ه ۸۰ درصد پیش��رفت فیزیکی 
رس��یده و امیدواریم تا اواخر دی و بهمن راه اندازی 
ش��ود. با این پروژه، پی س��ی ای جایگزین بخشی از 

کک مورد مصرف ذوب آهن می شود.
جای�زه�یونی�دو�ب�رای�پ�روژه�»ه�ات���

شارژینگ«
مدیرعامل ش��رکت ذوب آهن اصفهان ادامه داد: 
پروژه دیگر ذوب آهن، پروژه »هات شارژینگ« است 
که به تازگی به بهره برداری رسیده است. این پروژه 
در کاهش مصرف انرژی تاثیرگذار است و به خاطر 
همین پروژه توانس��تیم جایزه یونیدو را اخذ کنیم. 
یزدی زاده ادامه داد: تولید میلگرد به روش ترمکس 
از دیگ��ر اقدام های ذوب آهن ب��ود. در این روش از 
آلیاژها ب��رای افزای��ش مقاومت میلگرد اس��تفاده 

می ش��ود. در حوزه آب نیز اقدام های خوبی شده و 
عمده ترین آن ساخت پروژه تصفیه پساب کارخانه 
اس��ت که تا چند ماه دیگر به نتیجه خواهد رسید. 
شرکت ذوب آهن اصفهان سیر کاهش مصرف آب را 
در برنامه دارد تا به مس��ئولیت اجتماعی خود عمل 

کند.
بدهی�های�شرکت�ذوب�آهن��

مدیرعامل ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان در زمینه 
بدهی های این شرکت تصریح کرد: در زمینه تهاتر 
بدهی ها، اقدام های خوبی انجام ش��ده و در ۴ بانک، 
این تهاترها قطعی اس��ت. از ۳۸۰۰ میلیارد تومان 
بده��ی بانکی ۹۰ تا ۹۵ درصد مرب��وط به ۴ بانک 
اس��ت که بانک ملی ۴۵۳ میلیارد تومان، صادرات 
۳۰۷میلی��ارد تومان، مل��ت ۵۸۹ میلی��ارد تومان 
و کش��اورزی ۱۶۱ میلی��ارد تومان بدهکار اس��ت. 
همچنی��ن بدهی به پاس��ارگاد ۹۰۵ میلیارد تومان 
اس��ت که در ح��ال مذاکره درباره آن ب��ا این بانک 

هستیم.
یزدی زاده افزود: میدکو مجموعه بزرگی است که 
بازدهی خوبی در این چند س��ال داش��ته و یکی از 
بخش های مهم صنعت فولاد کشور به شمار می رود. 
امیدواریم ارتباط خوبی ب��رای تامین مواد اولیه به 
ویژه کک با این شرکت داشته باشیم. هفته گذشته 
بازدیدی از واحدهای کک زرند داش��تیم و قرار شد 
خری��د کک خارجی را با باتری کک زرند جایگزین 

کنیم تا شاهد تامین پایدار مواد اولیه باشیم.
وی خاطرنش��ان کرد: نیاز ارزی با توجه به تولید 
فعلی ش��رکت ذوب آهن اصفهان ۳۶۰ میلیون یورو 
اس��ت و س��ال گذش��ته حدود ۶۱۰ میلیارد تومان 

صادرات ریالی داشته ایم.
ریل�مترو�هم�تولید�خواهیم�کرد��

مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان در پاسخ به 
این پرس��ش که آیا تولید ش��مش ریل را می تواند 
انج��ام دهد، عنوان ک��رد: ش��رکت ذوب آهن بابت 
تولید شمش ریل هیچ گونه محدودیتی ندارد یعنی 
امکان تولید آن را دارد و نه تنها ش��مش ریل تولید 
می کن��د بلکه در حال پیش رفتن به س��مت تولید 
فولادهای صنعتی است. در زمینه صادرات ریل نیز 

برنامه هایی در دست اقدام داریم. 
�40میلی�ون�نف�ر�س�هامدار�ذوب�آه�ن��

هستند�
یزدی زاده در پاس��خ به این پرس��ش که شس��تا 
ب��ه عنوان س��هامدار ش��رکت چه تصمیم��ی برای 
ذوب آهن گرفته اس��ت، عنوان کرد: درباره شس��تا 

باید خود دست اندرکاران شستا حضور داشته باشند 
و اظهارنظ��ر کنن��د. البته جلس��ه هایی در این باره 
برگزار ش��ده اس��ت که اگر تصمیمی در این زمینه 
گرفته شود حتما اعلام می شود. حدود ۴۰ میلیون 
نفر سهامدار ذوب آهن هس��تند و ۵۶ درصد سهام 

ذوب آهن متعلق به تامین اجتماعی است. 
نگاه�ذوب�آهن�به�زغال�س�نگ،�ملی�و���

بلندمدت�است�
مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان همچنین در 
پاس��خ به این پرس��ش که نتیجه مذاکره با انجمن 
زغال س��نگ چه بوده است و آیا ذوب آهن در تامین 
زغال سنگ با مشکلی روبه رو نمی شود، عنوان کرد: 
معادن زغال سنگ وابس��تگی شدیدی به ذوب آهن 
دارن��د. ذوب آهن به زغال س��نگ وابس��تگی ندارد 
و م��ن بارها در جلس��ه ها به زغال س��نگی ها عنوان 
کرده ام که ش��ما پاره تن ما هستید. از این رو به آنها 
بی توجه نیستیم. وی افزود: ۱۷ هزار نفر در معادن 
زغال س��نگ کش��ور فعالیت دارند. اتفاق خوبی که 
افتاده، این است که ما با زغال سنگی ها دور یک میز 
جمع ش��ده ایم و حرف همدیگر را بهتر می فهمیم. 
طبیعی اس��ت که نگاه ذوب آهن به زغال سنگ یک 
نگاه ملی بلندمدت و توس��عه ای است. در نتیجه در 
مذاکره ها، عوامل کیفی زغال سنگ و قیمت گذاری 

مطرح بود.
اولوی�ت�ارز�نیمای�ی�ب�ه�فولادس�ازان���

اختصاص�یابد�
به��رام س��بحانی، رئی��س هیات مدیره ش��رکت 
ذوب آهن اصفهان و رئی��س انجمن فولاد ایران نیز 
در این نشس��ت عن��وان کرد: درب��اره ارز، نظرهای 
موافق و مخالف زی��ادی وجود دارد اما واقعیت این 
اس��ت که کالای صادراتی، منابع ملی اس��ت و باید 
ارز آن به کشور بازگردد. ورود ارز نیز باید مدیریت 
 ش��ود و نیازهای کش��ور به وس��یله این ارز تامین

 شوند. 
س��بحانی در ادامه خاطرنش��ان کرد: فولادسازان 
انتظار دارند در قبال صادرات و ورود ارز به س��امانه 
نیما، نیاز ارزی آنها نیز تامین ش��ود. وی افزود: هر 
شرکت فولادی ۱۰۰ تا ۱۲۰ دلار برای هر تن تولید 
نیاز ارزی دارد، در نتیجه صادرات آن باید جوابگوی 
نیاز ارزی آنها باشد. س��بحانی تاکید کرد: صحبت 
این اس��ت ک��ه چنانچه ارز از س��وی فولادس��ازان 
صادرکنن��ده در س��امانه نیم��ا عرضه  ش��ود، برای 
تامین نیاز خود فولادس��ازان و با اولویت نخست به 

خودشان تخصیص یابد.

محم��د آزاد، رئیس اتحادیه فروش��ندگان آهن گفت: مردم 
انتظ��ار دارند با کاهش نرخ دلار، نرخ کالاها از جمله آهن نیز 
کاهش پیدا کند اما اوضاع به گونه ای اس��ت که کاهش قیمت 

اتفاق نخواهد افتاد.
 به گزارش تسنیم، محمد آزاد با اشاره به اینکه شرایط امروز 
خرید و فروش بازار آهن بس��یار خاص شده است، اظهار کرد: 
مردم انتظار دارند با کاهش نرخ دلار، نرخ کالاها از جمله آهن 
نیز کاهش پیدا کند اما متاس��فانه اوضاع به گونه ای اس��ت که 

کاهش قیمت اتفاق نخواهد افتاد.

ارز  ن��رخ  نوس��انات  اصل��ی  اینک��ه ض��رر  بی��ان  ب��ا  وی 
متوج��ه م��ردم ش��ده اس��ت، اف��زود: متاس��فانه در ۲ م��اه 
آین��ده، تولیدکنن��دگان آه��ن ب��ا کاه��ش ص��ادرات روبه رو 
 خواهن��د ش��د ک��ه تاثی��ر منفی ب��ر عملک��رد آنه��ا خواهد 

داشت.
 رئیس اتحادیه فروش��ندگان آهن اضافه کرد: هدف گذاری 
تولیدکنندگان، افزایش حجم تولید اس��ت اما با ش��روع شدن 
فصل سرما و برف، کاهش تقاضا در بازار اتفاق افتاده و همین 
موضوع با کاهش صادرات، مش��کلاتی را برای تولیدکنندگان 

به وجود می آورد. 
وی با اع��لام اینکه برخ��ی تصور می کنن��د تولیدکنندگان 
مایل به نگهداری کالا هس��تند، گفت: وقتی تقاضایی در بازار 
نباش��د تولیدکننده مجبور است محصولات خود را در انبارها 
 بگ��ذارد اما این موض��وع به هیچ وجه به معن��ای احتکار کالا 

نیست.
 آزاد ب��ا اش��اره ب��ه اینکه دول��ت باید تصمیم ج��دی برای 
اص��لاح بازار داخل��ی آهن بگیرد، تصریح ک��رد: باید تقاضا در 
س��طح بازار افزایش پی��دا کند تا رونق به بخ��ش تولید آهن 

بازگ��ردد. وقت��ی تولیدکننده نتواند محصول خ��ود را در بازار 
 داخلی و بازار خارجی به فروش برساند، امکان فعالیت نخواهد 

یافت.
 رئی��س اتحادی��ه فروش��ندگان آه��ن ب��ا اع��لام اینک��ه 
درحال حاض��ر نرخ هر کیل��و میلگرد و آه��ن، ۴ هزار و ۲۰۰ 
ت��ا ۴ ه��زار و ۵۰۰ تومان اس��ت، گفت: فق��ط در بخش ورق 
ش��اهد افزای��ش  قیمت ها هس��تیم، ب��ه نحوی که ه��ر کیلو 
 ورق ب��ه ۵ ه��زار و ۴۰۰ ت��ا ۵ ه��زار و ۵۰۰ تومان رس��یده 

است.

تقاضای آهن در بازار کاهش یافته است

یزدی زاده: سرمایه ذوب آهن ۱۰۰ درصد افزایش یافت
برگزاری�نشست�خبری�مدیرعامل�ذوب�آهن�اصفهان�با�حضور�بهرام�سبحانی
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اقتصاد پایدار از بی نیازی 
به معادن می گوید 

 ب��ا افزایش عرضه، نرخ س��نگ آه��ن در بازار 
واردات چین ارزان تر ش��ده است. آخرین شاخص 
نرخ موسس��ه پلات��س برای س��نگ آهن خلوص 
۶۲ درص��د واردات��ی ۱.۳۵ دلار اف��ت داش��ت و 
۷۲.۰۵ دلار هر تن خش��ک س��ی اف آر ثبت شد. 
قرارداد س��واپ دس��امبر)دی( نیز ۱.۵۰ دلار افت 
داش��ت و ۶۹.۶۵ دلار هر تن خش��ک س��ی اف آر 
شد. فولادس��ازان چینی هنوز به دنبال کم کردن 
موجودی س��نگ آهن انبارها هس��تند و تمایل به 
خرید بین خریداران پایین اس��ت. اختلاف زیادی 
بین قیمت های پیشنهادی و درخواستی خریداران 

وجود دارد.
  ی��ک معامله قراضه اروپا، س��کوت بازار قراضه 
ترکیه را شکس��ت و موجب ارزان تر شدن قیمت ها 
شد. آخرین نرخ قراضه سنگین کلاس ۱ و۲ خلوص 
۲۰-۸۰ حدود ۴ دلار افت داش��ت و ۳۲۶.۵۰ دلار 
هر تن سی اف آر ش��د. مدتی بازار در سکوت بود و 
این معامله روند بازار را روشن تر کرد. به این ترتیب 
متوس��ط نرخ قراضه سنگین امریکا باید ۳۳۰ دلار 
باشد اما فعالان بازار تردید دارند که عرضه کنندگان 
امریکایی در این نرخ معامله کنند. مجموع ۳۰ هزار 
تن قراضه سنگین ۲۵-۷۵ و قراضه بوشلینگ حوزه 
بنلوکس در متوسط نرخ ۳۲۵ دلار هر تن سی اف آر 

نهایی شده است.
منبع: ایفنا به نقل از پلتس 

پایداری واژه ای اس��ت که در مباحث اقتصادی 
چندان به گوش نمی رس��د. ای��ن واژه را می توان 
ظرفیت اقتص��اد برای بقا در طولانی مدت تعریف 
کرد. دیگر باید فهمیده باش��یم که اقتصاد جهان 
در سراسر س��یاره، بیش��تر متکی بر مواد خامی 
اس��ت که از دل زمین بی��رون می آید؛ موادی که 
باید برای دس��تیابی به آنها دل زمین را بشکافیم 
و پس از دستیابی به منابع، زائدات و باطله بر جا 
بگذاریم. این در حالی است که یک اقتصاد پایدار 
دربردارنده مدلی مبتنی بر حفظ تعادل و بازدهی 
اس��ت. طرف��داران این م��دل بر ای��ن باورند که 
میزان پای��داری در اقتصادِ مبتنی بر بهره برداری 
از مناب��ع طبیعی ش��امل نف��ت و م��واد معدنی 
صفر اس��ت و در واقع پایدارتری��ن صنایع آنهایی 
هس��تند که محیط زیس��ت را ویران نمی کنند و 
به س��رمایه گذاری کمی نیاز دارند؛ گردشگری و 

کشاورزی نمونه ای از این صنایع هستند. 
درحال حاضر م��ا زمین های زی��ادی داریم اما 
روش کنون��ی کش��اورزی، زمین ه��ا را تخری��ب 
می کند. در یک اقتصاد پایدار باید از کش��ت یک 
محصول در زمینی وس��یع و همچنین اس��تفاده 
از محصولاتی که ژنتیک آنها اصلاح ش��ده است 
دست بکش��یم و استفاده از کودها و آفتکش های 
طبیعی را افزایش دهیم. در واقع باید برگردیم به 
کش��اورزی مختلط که در آن ارتباط محصولات، 

حیوانات و خاک تایید شده است. 
رشد اقتصادی پایدار همچنین به معنای توسعه 
اقتصادی است که در آن برای تامین نیاز اعضای 
جامعه تلاش می ش��ود اما مبتنی به روشی است 
که منابع طبیعی برای نسل های آینده حفظ شود، 
در حالی که اقتصاد در زیس��ت بوم و اکوسیستم 
یک جامعه فعال اس��ت و ما نمی توانیم اقتصاد را 
از محیط زیست جدا کنیم. اکوسیستم فاکتورهای 
تولیدی مانند زمین، منابع طبیعی، نیروی کار و 
سرمایه را فراهم می آورد که رشد اقتصادی از آن 
فاکتورها تغذیه می کند. با رش��د اقتصادی پایدار، 
این منابع طوری مدیریت می شوند که ذخایر آنها 
به پایان نمی رسد و برای نسل های آینده نیز باقی 

می ماند. 
در همین ح��ال اما بس��یاری از اقتصاددانان و 
البته غیراقتصاددانان با انج��ام فعالیت اقتصادی 
با عطف به اهمیت محیط زیس��ت موافق نیستند. 
اس��تخراج منابع طبیعی و به دنبال آن، آلودگی 
و تغیی��رات دائمی که به زمین وارد می ش��ود، به 
وس��یله فعالیت های اقتصادی انجام می ش��ود که 
ب��ه یقین به محیط زیس��ت آس��یب وارد می آورد 
ام��ا در عین حال انس��ان ها در یک اکوسیس��تم 
زندگی می کنند و بدون آن قادر به بقا نیس��تند. 
اگر محیط زیست را نابود کنیم، در نهایت خود را 

نابود می کنیم. 
منبع: بزینس لایو 
برگردان: ثمن رحیمی راد 
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آندره کویین لان 
روزنامه نگار 

یادداشت

اخبار کوتاه

بهای پالادیوم با ۹ درصد افزایش به بالاترین حد در سال جاری 
رسیده و بهترین عملکرد را در میان فلزات اصلی حتی طلا داشته 

است.
به گزارش تسنیم به نقل از راشاتودی، بهای پالادیوم با ۹ درصد 
افزایش به بالاترین حد در سال جاری رسیده و بهترین عملکرد را 

در میان فلزات اصلی داشته است.
ح��دود ۷۰ درص��د تقاض��ای پالادی��وم مرب��وط ب��ه صنع��ت 
اتومبیل سازی می شود. این فلز که بیشتر در مبدل های کاتالیزوری 
استفاده می شود، به دلیل تغییر صنعت اتومبیل سازی از موتورهای 

دیزلی به بنزینی افزایش نرخ داش��ته است. این تغییر، تقاضا را در 
بازاری که عرضه پالادیوم را محدود کرده بود افزایش داده است.

متخصص��ان می گویند جنگ چین با ه��وای آلوده عامل دیگری 
برای افزایش تقاضای پالادیوم بوده اس��ت. استانداردهای سخت تر 
آلودگ��ی باع��ث می ش��ود اتومبیل س��ازان بیش��تر از مبدل ه��ای 

کاتالیزوری استفاده کنند.
مکسول گلد، مدیر استراتژی سرمایه گذاری در سرمایه گذاری های 
ابردین اس��تاندارد که ناظر بر ۷۳۰ میلیارد دلار اس��ت، گفت: بازار 
دورنمایی بس��یار مثبت دارد.  او گفت: ما در ۸ س��ال گذش��ته با 

کمبود عرضه روبه رو بودیم و انتظار می رود این ش��رایط ادامه پیدا 
کند. مسئله اصلی درباره عرضه، مربوط به بخش معدن است و کم 
شدن ذخایر موجود.   بازار پیش بینی می کند نرخ این فلز همچنان 
افزایش یابد. تولید پالادیوم مانند پلاتینیوم، بس��یار متمرکز است. 
روس��یه و افریقای جنوبی حدود سه چهارم تولیدات معدنی جهان 
را تامین می کنند. روس��یه به عنوان تولیدکننده بزرگتر در س��ال 
گذشته میلادی، ۸۱ تن تولید کرد. شرکت نوریلسک نیکل روسیه، 
بزرگترین تولیدکننده پالادیوم در جهان اس��ت و حدود ۴۰ درصد 

تولید جهانی را تشکیل می دهد. 

رشد ۹ درصدی بهای پالادیوم از ابتدای سال جاری میلادی 

بر اس��اس پژوهش ه��ای جدید، تولید طلا با ب��الا رفتن اندک 
ن��رخ این فلز و توان مالی قوی تر ش��رکت های معدنی، در فاصله 
سال های ۲۰۱۸ تا ۲۰۲۲ میلادی )۱۳۹۷ تا ۱۴۰۱ خورشیدی( 

رشد خواهد کرد.
به گزارش ایس��نا، شرکت پژوهش های بازار »فیتچ سولوشنز« 
در گزارش��ی پیش بینی کرد تولید جهانی ط��لا از ۱۰۴ میلیون 
اونس در س��ال ج��اری میلادی  به ۱۱۵ میلیون اونس تا س��ال 
۲۰۲۲ میلادی رش��د می کند و میانگین رشد تولید سالانه ۲.۶ 
درص��د خواهد بود، نرخ هر اون��س نیز به بیش از ۱۲۷۵ دلار در 

سال جاری و ۱۴۰۰ دلار تا سال ۲۰۲۲ میلادی می رسد. 
روس��یه با رش��د ۴ درصدی تولید در سال جاری در مقایسه با 
نرخ ۰.۸ درصد در سال میلادی گذشته، در روند رشد تولید طلا 

پیشرو خواهد بود.
فیتچ اعلام کرد تولید روس��یه در بلندمدت رش��د خواهد کرد 
زیرا قرار اس��ت ۱۹ پروژه راه اندازی ش��ود. یکی از این پروژه ها، 
ناتالکای ش��رکت پولیوس گلد اس��ت که تا پایان سال با ظرفیت 
تولید ۴۲۰ تا ۴۷۰ هزار اونس در س��ال، به طور کامل عملیاتی 

می شود.

 همچنین پیش بینی می ش��ود تولید امریکا رش��د مس��تمری 
خواهد داشت و از ۸ میلیون اونس در سال جاری به ۸.۶ میلیون 
اونس در سال ۲۰۲۲ میلادی افزایش پیدا می کند. بر اساس این 
پژوهش ها، عامل رش��د تولید طلا، بهب��ود قیمت ها و پروژه های 
جدی��د و قدیمی خواهد ب��ود و معدنکاران کوچک در این زمینه 
پیشتاز هس��تند. بر اساس گزارش ماینینگ، تولید چین در یک 
دهه آینده به دلیل کاهش عیار سنگ های معدنی، استانداردهای 
محیط زیس��تی سختگیرانه و تمرکز معدنکاران روی دارایی های 
کم هزینه، کاهش پیدا خواهد کرد. تولید طلای چین در س��ال 

گذش��ته میلادی بر مبنای س��الانه ۸ درصد کاه��ش یافت و به 
۱۴.۸ میلیون اونس رسید اما انتظار می رود این کشور بزرگ ترین 

تولیدکننده سنگ معدنی طلای جهان بماند.

افزایش تولید جهانی طلا در ۴ سال آینده

مردم گرینلند، نگران پا گرفتن معادن هستند
بیم و امیدهای توسعه معدنکاری در قطب شمال

 ثمن رحیمی راد 
گرینلند، ناحیه خودگردانی از دانمارک و مس��تقر 
در آب های اقیانوس منجمد ش��مالی اس��ت. در این 
منطقه، حدود ۵۷ هزار نفر ساکن هستند که اقتصاد 
آنها به ماهیگیری و شکار متکی است اما دولت این 
منطقه از برنامه های بلندپروازانه خود برای توس��عه 
مناب��ع زیرزمین��ی آن می گوی��د، در حال��ی که در 
جاهایی مثل ش��هر نارساک، این بیم وجود دارد که 
بهره برداری از معادن، محیط زیست و سبک زندگی 

سنتی را نابود کند.
به گ��زارش روزگار مع��دن به نقل از بی بی س��ی 
انگلیس��ی، ینس اریک کی��رک گارد، وزی��ر معادن 
گرینلند اس��ت. او در دیدار با خبرنگار بی بی سی به 
کوه های پوشیده از برف اش��اره می کند و می گوید: 
وقتی در گرینلند بزرگ می ش��وید، زیاد به معادنی 

که در این کوه ها وجود دارند فکر نمی کنید. 
در کنار او مردی با ریش س��فید ایس��تاده است. 
او گِرِگ بارنز، زمین ش��ناس ارش��د ش��رکت معدنی 
اس��ترالیایی »تنَبریزمینرالز« اس��ت که به گرینلند 
آمده تا ایده هایش را با وزیر معادن در میان بگذارد؛ 

ایده تبدیل کوه به معدن.
بارن��ز می گوید: بزرگ ترین ذخی��ره عناصر خاکی 
کمی��اب در اینجا ق��رار دارد. به احتم��ال زیاد، ۵۰ 
درص��د عناصر خاک��ی کمیاب کره زمی��ن در اینجا 
ذخیره شده اس��ت. ما معتقدیم که اینجا در نهایت 

یکی از ۱۰ معدن بزرگ جهان خواهد شد. 
عناصر خاکی کمی��اب، موارد اس��تفاده مختلفی 
دارن��د؛ از تلفن ه��ای هم��راه گرفته ت��ا صفحه های 
خورش��یدی و توربین های بادی. چین بخش زیادی 
از نیاز فعلی جه��ان را تامین می کند اما اگر افرادی 
مانن��د گ��رگ بارنز درس��ت بگوین��د، گرینلند این 
ظرفیت را دارد که در این عرصه به یکی از بازیگران 

بزرگ جهان تبدیل شود.
البت��ه منابع زیرزمینی گرینلن��د به عناصر خاکی 
کمیاب محدود نمی ش��ود. این کش��ور، ذخایر طلا، 

س��نگ آهن، یاق��وت، اورانیوم و نف��ت و گاز هم در 
اختی��ار دارد. در کش��وری ک��ه تنها ۵۷ ه��زار نفر 
جمعیت دارد و تولید ناخالص داخلی سالانه آن ۲.۴ 
میلیارد دلار اس��ت، توسعه این منابع می تواند تاثیر 

اقتصادی زیادی داشته باشد.
این افزایش درآمد می تواند زمینه استقلال کامل 
گرینلن��د از دانمارک را فراهم کند، چراکه دانمارک 
هنوز کمک مالی چش��مگیری ب��ه بودجه گرینلند 

می کند.
در شهر نارس��اک نیز چنین مبالغ هنگفتی تاثیر 
زیادی خواهد داش��ت. اهالی این ش��هر مثل بیشتر 
نواحی گرینلند از قدیم با ماهیگیری و شکار روزگار 
می گذرانند. آنها به تازگی به پرورش گوس��فند هم 
روی آورده اند اما هنینگ سوندروپ، مدیر کشتارگاه 
ش��هر، به خبرنگار بی بی سی گفت که سبک زندگی 
قدیمی، دیگر جوابگوی هزینه های ش��هر نیس��ت و 
بس��یاری از خانواده های ساکن نارساک به شهرهای 
دیگر کوچ کرده اند. در نتیجه، جمعیت نارس��اک در 
۵ سال گذش��ته حدود ۱۰ درصد کاهش پیدا کرده 

است. 
س��وندروپ معتق��د اس��ت ک��ه بی��کاری و نبود 
فرصت های مناسب باعث ایجاد مشکلات اجتماعی 

شده است. او می گوید: بعضی ها مانند مرده متحرک، 
راه می روند و هیچ کاری نمی کنند.

او فهرس��تی از پیش��رفت هایی ارائ��ه می کند که 
توس��عه مع��ادن می تواند به همراه داش��ته باش��د و 
توضیح می دهد: مدرسه های جدید، بیمارستان های 
بزرگ ت��ر، فرودگاه ه��ای بهتر، اس��کله های جدید و 
جاده های تازه باعث می ش��وند ک��ه گرینلند دوباره 

روی نقشه جایگاه خوبی پیدا کند. 
ش��رکت تنبریز تنها شرکتی نیس��ت که راغب به 
بهره برداری از ذخایر گرینلند اس��ت، یک ش��رکت 
اس��ترالیایی دیگر هم به توس��عه یک معدن عناصر 
خاکی کمیاب در کوان فیلد اشتغال دارد. این منطقه 
کوهستانی در ۶ کیلومتری شهر نارساک است. قرار 
اس��ت در کوان فیلد علاوه بر عناصر خاکی کمیاب، 

اورانیوم، فلوراید و توریوم هم تولید شود. 
چش��م انداز بخ��ش معدن در اکتب��ر ۲۰۱۳ )مهر 
۱۳۹۲( بهبود چش��مگیری پیدا کرد. در آن هنگام 
پارلمان گرینلند با ۱۵ رای موافق در مقابل ۱۴ رای 
مخال��ف ممنوعیت دیرینه اس��تخراج اورانیوم را لغو 
کرد. البته هنوز موانع دیگری بر سر راه عملی شدن 
اس��تخراج اورانیوم در گرینلند وج��ود دارد اما رای 
مثبت پارلمان بسیار بحث برانگیز شده و نگرانی های 

زیادی را در نارساک ایجاد کرده است. 
آواراک اولس��ن معلم اس��ت و در ش��ورای محلی 
حزب اینوئیت آتاکاتیگیت )حزب عمده اپوزیسیون( 
عضوی��ت دارد. او ب��ا ی��ادآوری روز لغ��و ممنوعیت 
اس��تخراج اورانیوم می گوی��د: آن روز خیلی ناراحت 
شدم. از اینکه اهل گرینلند هستم خجالت می کشم. 
اگر اس��تخراج از معدن نارساک ش��روع شود، ما از 
اینجا می رویم؛ نه فقط از نارس��اک بلکه از گرینلند 
می رویم. بزرگ ترین نگرانی من این است که معدن 
آنقدر آلودگی ایجاد کند که دیگر نتوانیم در شهرمان 
زندگی کنیم و تنوع جانوری و گیاهی از بین برود. 

از س��وی دیگ��ر، راه افتادن معادن باعث س��رازیر 
ش��دن کارگ��ران خارجی به نارس��اک خواهد ش��د 
زی��را در گرینلند برای پر کردن فرصت های ش��غلی 
برآم��ده از راه ان��دازی معادن به ان��دازه کافی کارگر 
ماهر وجود ندارد. برخی این اتفاق را مثبت می دانند 
چراک��ه کارگران چی��زی به جامع��ه اضافه خواهند 
کرد، بچه های ش��ان را به مدرسه خواهند فرستاد و 
پول شان را در کسب و کارهای محلی خرج خواهند 
کرد اما بعضی از اهالی زیاد به این اتفاق خوش��بین 

نیستند.
ایوالو لوند، سرپرس��تار بیمارستان نارساک است. 
او می گوی��د: فکر نمی کنم ورود این همه خارجی به 
شهری به این کوچکی مفید باشد. بیشتر تازه واردها 
ناهنجاری های اجتماعی چشمگیری به بار خواهند 
آورد. من نگران گس��ترش بیماری ه��ای مقاربتی و 
بارداری های ناخواسته از پدرانی هستم که در آینده، 
ش��هر را ترک خواهند کرد. اگر اس��تخراج از معادن 

شروع شود، من شهر را ترک خواهم کرد.
با این تفاس��یر، ش��رکت منابع طبیع��ی و انرژی 
گرینلند زمان زیادی صرف کرده تا ساکنان محل را 
متقاعد کند که نگرانی های ش��ان بی مورد است. ایب 
لارس��ن، مدیر عملیات این ش��رکت که در ۱۰ سال 
گذش��ته به طور پیوسته در نارس��اک زندگی کرده، 
می گوید: کش��ورهای دیگر مانند کانادا و فرانسه هم 

معادن اورانیوم دارند. اگر آنها این کار را می کنند، ما 
ه��م باید بتوانیم در گرینلند این کار را انجام دهیم. 
می توانی��م بهترین اس��تانداردهای زیس��ت محیطی 
را پی��اده کنیم. با وجود آنچه م��ردم می گویند، من 
وج��دان اجتماعی دارم. در جایی مث��ل اینجا که با 
مش��کلات اجتماع��ی فزاینده ای روبه رو اس��ت، من 
بیش��تر نگران آلودگی ذهنی هس��تم. م��ا باید این 
چرخه ناسالم را بشکنیم و در این منطقه فرصت های 
شغلی ایجاد کنیم. این اتفاق برای این منطقه حکم 

انقلاب صنعتی را خواهد داشت. 
هنوز معلوم نیست که انقلاب صنعتی در گرینلند 
روی دهد. با وجود سال ها تبلیغات دولتی، هنوز هیچ 
معدنی در این کش��ور به مرحله بهره برداری نرسیده 
است اما در سال های اخیر نشانه هایی دیده شده که 
حاکی از نزدیک ش��دن زمان آغاز بهره برداری است. 
دول��ت گرینلند ع��لاوه بر لغو ممنوعیت اس��تخراج 
اورانیوم، مجوز تازه معدنداری در مقیاس گس��ترده 
را صادر کرد. ش��رکت تنبریز هم درخواست دریافت 
مج��وز را ارائ��ه داده و انتظ��ار می رود ش��رکت های 
دیگری نس��بت به ای��ن کار اقدام کنن��د. تغییرات 
اقلیمی کره زمین و ذوب شدن یخ های گرینلند هم 
به توس��عه معادن کمک کرده و دسترسی به آنها را 
آس��ان تر می کند اما هنوز معلوم نیس��ت که معادن 
چه زمانی به بهره برداری خواهند رس��ید و دولت در 
پرهیز از افتادن در دام های غیرمنتظره تا چه اندازه 

موفق خواهد بود.
یورگن ویور یوهانسن، ش��هردار گرینلند جنوبی، 
با رد انتقادها می گوید: می دانم که در نقاط مختلف 
جهان خیلی ها دوس��ت دارند قطب ش��مال به شکل 
یک م��وزه طبیع��ی ماقب��ل تاریخ حفظ ش��ود اما 
اینجا مردمانی زندگی می کنن��د که خواهان بهبود 
سطح زندگی خود هس��تند و می خواهند بخشی از 
اقتصاد جهانی باشند. چطور ممکن است مردمی که 
به دنبال کس��ب استقلال هستند، به خودشان ایمان 

نداشته باشند؟ 

 در نقاط مختلف جهان خیلی ها دوست دارند قطب 
شمال به شکل یک موزه طبیعی ماقبل تاریخ حفظ 

شود اما اینجا مردمانی زندگی می کنند که خواهان 
بهبود سطح زندگی خود هستند و می خواهند 

بخشی از اقتصاد جهانی باشند. چطور ممکن است 
مردمی که به دنبال کسب استقلال هستند، به 

خودشان ایمان نداشته باشند؟ 
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استخراج سالانه ۵میلیون 
تن ماده معدنی در 
چهارمحال و بختیاری

معاون امور مع��ادن و صنایع معدنی س��ازمان 
صنع��ت، معدن و تج��ارت چهارمحال و بختیاری 
گفت: امسال ۳ میلیون و ۵۰۰ تن مواد معدنی از 
معادن چهارمحال و بختیاری، استخراج شده و از 
معادن شهرستان های نه گانه استخراج شده است.
ب��ه گ��زارش خبرگزاری ص��دا و س��یما، بهزاد 
ابراهیم��ی افزود: بی��ش از ۱۸۸ مع��دن با ۶۷۱ 
میلیارد ریال سرمایه گذاری در استان فعال است 
که برای حدود یک هزار و۸۵۰ نفر اش��تغال ایجاد 

کرده است.
وی گفت: س��نگ لاشه، س��نگ نما، سیلیس، 
سنگ گچ، خاک نسوز، سنگ های تزئینی و مواد 
اولیه س��یمان، از مواد در حال استخراج از معادن 

این استان است.
این مقام مس��ئول در ادامه خاطرنشان کرد: به 
طور میانگین س��الانه ح��دود ۵ میلیون تن مواد 

معدنی، از معادن فعال استان استخراج می شود.

بازگشت معادن غیر فعال 
به چرخه تولید 

رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تج��ارت 
هرم��زگان گفت: تمام واحدهای معدنی غیر فعال 

استان به چرخه تولید باز می گردند.
ب��ه گ��زارش برن��ا، خلی��ل قاس��می گف��ت: 
محدوده ه��ای معدن��ی اع��م از درخواس��ت ثبت 
محدوده اکتشافی، پروانه اکتشاف، گواهی کشف 
و پروان��ه بهره برداری که از متقاضیان و دارندگان 
مج��وز معدن��ی منتزع می ش��وند، وف��ق قانون و 
آیین نام��ه اجرایی آن از طریق مزایده عمومی که 
آگهی آن در جراید کثیرالانتشار، سامانه کاداستر 
معادن، س��ایت سازمان صنعت، معدن و تجارت و 
همچنین رسانه ها به اطلاع عموم می رسد قابلیت 
واگذاری به س��رمایه گذاران بخ��ش خصوصی را 

خواهد داشت.
وی همچنی��ن اظه��ار ک��رد: ب��ا توج��ه ب��ه 
کارگروه های برگزار ش��ده، از ابتدای تیر امس��ال 
تاکنون ۲۶ معدن غیر فعال در اس��تان به چرخه 
تولید بازگش��ته اند و فعال سازی این معادن انجام 

شده است.

درخشش پروازهای 
ژئوفیزیک هوایی 

کردستان 
رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
کردس��تان، اعتبار مورد نیاز برای تکمیل زنجیره 
فولاد کردس��تان را ۵ ه��زار میلیارد تومان عنوان 

کرد.
در  دره وزم��ی  محم��د  ش��اتا،  گ��زارش  ب��ه 
هش��تمین جلسه ش��ورای توسعه اس��تان که با 
حض��ور عبدالرض��ا رحمانی فضلی، وزیر کش��ور 
برگزار ش��د، گفت: عملیاتی ش��دن زنجیره فولاد 
کردس��تان نیازمن��د ۵ ه��زار میلی��ارد تومان از 
صندوق توس��عه ملی است و درخواست می کنیم 
 ک��ه بان��ک صنع��ت و مع��دن مس��ئولیت آن را 

بپذیرد.
وی در ادام��ه س��خنان خود به ط��رح صنعتی 
گس��ترش تایر رازی اشاره کرد و افزود: تایر رازی 
از طرح های مهم صنعتی اس��تان با تولید سالانه 
۵۰ هزار تن اس��ت که برای هزار و۱۰۰ نفر ایجاد 

اشتغال می کند.
دره وزمی ب��ا بیان اینکه تس��هیلات بانکی این 
طرح به مدت ۳ سال در بانک معطل است، گفت: 
متاس��فانه بانک خاورمیانه اع��لام کرده که از این 
کنسرس��یوم خارج می شود و درخواست می کنیم 
بانک س��په و صنعت و معدن به طور مشتریک به 

این طرح ورود کنند.
رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تج��ارت 
کردس��تان در ادامه س��خنان خود ب��ه پروازهای 
ژئوفیزیک هوایی در س��طح اس��تان، اش��اره کرد 
و گف��ت: وزارت صنعت، مع��دن و تجارت در این 

زمینه خوش درخشیده است.
دره وزم��ی ادام��ه داد: ۸ ه��زار و ۵۰۰ کیلومتر 
مربع از پهنه اس��تان مورد مطالع��ات ژئوفیزیک 
هوای��ی قرار گرفت��ه و پهنه دیواندره نیز امس��ال 
و در غی��ر این ص��ورت در فص��ل بهار ب��ه میزان 
 ۴ه��زار کیلومتر مربع، م��ورد مطالعه قرار خواهد 

گرفت.

اخبار

رئیس مرکز پژوهش های کاربردی کرج، گفت: در راستای طرح 
دقیق سازی نقش��ه گسله های فعال کلانش��هرهای کشور، مطالعه 
پارینه لرزه شناس��ی سامانه گسلی اش��تهارد، در منطقه اشتهارد–
ماهدش��ت به عن��وان مرحله دوم طرح دقیق س��ازی گس��ل ها در 

کلانشهر کرج آغاز شده است.
به گزارش روابط عمومی س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات 
معدنی کش��ور، به نق��ل از مرکز پژوهش های ک��رج، فریبرز قریب 
افزود: مرکز پژوهش ه��ای کاربردی، با توجه به حضور فیزیکی در 
استان البرز علاوه بر وظایف ملی، مسئولیت مطالعات زمین شناسی 

در استان های البرز و قزوین را بر عهده دارد.
وی با بیان اینکه شناسایی و بررسی گسل ها بسیار حائز اهمیت 

اس��ت، گفت: یکی از گس��ل های مهمی که کلانشهر کرج و مراکز 
صنعت��ی پیرامون آن را تحت تاثیر قرار می دهد، گس��ل اش��تهارد 

است.
رئی��س مرکز پژوهش های کاربردی کرج افزود: تاکنون روی این 
گسل، مطالعات دقیق زمین شناسی انجام نشده است. از این رو این 
مرکز گسل اش��تهارد را گزینه نخست مطالاعات تکمیلی خود در 
راستای طرح دقیق سازی گسل های کلانشهر کرج قرار داده است.

وی خاطرنش��ان کرد: مجاور بودن شهرهای ماهدشت، اشتهارد 
و فردیس به این گس��ل و همچنین نزدیکی به پایتخت و کلانشهر 
کرج، اهمیت شناس��ایی و بررسی این پهنه گس��لی را دو چندان 

کرده است.

قریب ب��ا تاکید بر اهمیت مطالعه و دقیق س��ازی گس��ل ها، در 
راس��تای اجرای قانون مندسازی طرح های شهرسازی و عمرانی در 
حریم گس��ل ها گفت: در پی رویداد زمین لرزه، گس��لش سطحی، 
جابه جایی یا گسیختگی در سطح زمین ایجاد می شود که می تواند 

اثرات ویرانگری روی سازه ها بگذارد.
به گفته رئیس مرکز پژوهش های کاربردی کرج با توجه به دقت 
کم نقش��ه های گس��لی و کامل نبودن مس��تندات فنی در مقیاس 
کاربری شهری، مطالعه و دقیق سازی گسل ها به منظور طرح های 

شهرسازی و عمرانی بسیار حائز اهمیت است.
گفتنی اس��ت، مرحله نخست طرح دقیق س��ازی، پیش از این با 
کرج به پایان رسیده است.جمع آوری و تلفیق داده های موجود و اس��تخراج نقشه گسل های 

آغاز شناسایی گسل های منطقه اشتهارد-ماهدشت

  »پی��وه ژن« روس��تایی اس��ت در فاصله ۶۰ 
کیلومتری غرب مش��هد که نه تنها همه ساکنانش 
از نیم قرن گذش��ته تاکنون در مش��اغل مربوط به 
س��اخت طلا و جواهر فعالیت دارند بلکه بس��یاری 
از فعالان همین عرصه در تهران و مش��هد نیز اهل 

پیوه ژن هستند.
روس��تای پیوه ژن در بخش احمدآباد شهرستان 
مشهد، با کمتر از هزار نفر جمعیت در قالب نزدیک 
به ۳۰۰ خانوار، جزو روستاهای هدف گردشگری و 

صنایع دستی است.
کارگاه�های�طلا�و�جواهر��

دبیر کمیسیون س��ازندگان اتحادیه طلا و جواهر 
مش��هد، گفت: ۸۵ درص��د جواهرس��ازان فعال در 
مش��هد و ۳۵ درصد جواهرس��ازان فعال در تهران، 
اهل پیوه ژن هس��تند. از این رو این روستا در عرصه 

طلا و جواهر بسیار مشهور است.
ب��ه گزارش ایرنا، اس��ماعیل صمدی به فعالیت ۳ 
کارگاه ساخت مصنوعات طلا و جواهر در پیوه ژن، 
اشاره و بیان کرد: با توجه به طرح های دولت درباره 
تسهیلات اشتغال روستایی و ظرفیت این روستا در 
حوزه س��اخت مصنوعات طلا و جواهر، اقداماتی در 

این زمینه انجام شده است.
وی ادام��ه داد: هم این��ک ۲۰ جوان اهل پیوه ژن 
که دس��ت اندرکار س��اخت مصنوعات طلا و جواهر 
هس��تند برای بازگشت به روستا و فعالیت کارگاه ها 
اع��لام آمادگی کرده اند. از این رو طرح های مختلفی 
تدوین و در س��امانه کارا ثبت شده اند که در صورت 
تصوی��ب و اجرا دس��ت کم برای ۲۳۰ نفر اش��تغال 

ایجاد می کنند.
دبی��ر کمیس��یون س��ازندگان اتحادی��ه ط��لا و 
جواهر مش��هد به تجمیع کارگاه ه��ای خرد و افراد 
دس��ت اندرکار در حوزه طلاس��ازی در قالب خوشه 
جواهرات مشهد و انجام همه فعالیت های مربوط به 
طلاسازی در همین کارگاه ها، اشاره و بیان کرد: ۱۲ 
درصد محصولات ای��ن کارگاه ها با برند »پیوه ژن« 
در مش��هد و عمده آن در بازار ته��ران و از آنجا در 

سایر نقاط کشور توزیع می شود.
وی محصول این کارگاه ها را برخوردار از س��بک 
جدید، وزن، کیفیت و نرخ مناسب، توصیف و بیان 
کرد: بر این اس��اس، مصنوعات طلا و جواهرات آنها 
با اس��تقبال خوبی از س��وی طلا و جواهرفروشان و 

مردم روبه رو است.
صمدی گفت: بر این اس��اس قص��د داریم تعداد 
کارگا های فعال در خوش��ه جواهرات مش��هد را به 

افزون بر ۲۰ کارگاه افزایش دهیم.
از آنجا که ۲ س��ال پیش مش��هد از سوی شورای 
جهانی صنایع دس��تی یونس��کو به عنوان »ش��هر 
جهانی گوهرسنگ ها« شناخته شد، ویژگی روستای 
پیوه ژن در ساخت مصنوعات طلا و جواهر، مکمل 

شایسته ای برای دفاع از این عنوان است.
هر�روستا�یک�محصول��

مع��اون صندوق کارآفرینی خراس��ان رضوی هم  
روس��تای پیوه ژن را مهد ساخت جواهرات در این 
استان، توصیف و بیان کرد: به همین خاطر صندوق 
کارآفرینی طرحی با نام »هر روس��تا یک محصول« 
دارد و از روس��تاهایی که مهارت یا محصول خاصی 
در ی��ک زمین��ه دارند ب��ا ارائه تس��هیلات حمایت 

می کند.
حسن حس��نی افزود: درباره طرح های مورد نظر 
ب��رای روس��تای پیوه ژن، تاب��ع قان��ون و کارگروه 
اش��تغال خراس��ان رضوی هس��تیم. در این زمینه، 
مس��ئولان از تهران برای بازدید شرایط در پیوه ژن 
اقدام کرده اند و پرداخت تسهیلات به این منظور در 

حال پیگیری است.
وی گفت: درباره اینکه طلاس��ازی و نوع فعالیت 
اهالی پیوه ژن در زیر مجموعه دریافت تس��هیلات 

روستایی قرار می گیرد یا خیر، مباحثی وجود دارد 
ک��ه هم اکنون در حال بررس��ی و تصمیم گیری در 

کارگروه اشتغال خراسان رضوی است.
بازگرداندن�رونق��

معاون صنایع دس��تی اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دس��تی و گردشگری خراسان رضوی نیز به 
ایرن��ا گفت: تعدادی از جوانان فعال در عرصه طلا و 
جواه��ر اهل پیوه ژن عزم خود را جزم کرده اند تا با 
راه اندازی کارگاه های تولیدی این حوزه، رونق را به 

روستا برگردانند.
محمد مطی��ع افزود: طلا و جواه��ر اگر از جمله 
مواردی باش��د که »کار دس��ت« در آن دیده شود، 
عنوان صنایع دس��تی درس��ت اس��ت اما در برخی 
موارد از دستگاه ها و ابزارآلاتی استفاده می شود که 
مصنوعات را از حوزه صنایع دس��تی خارج می کند. 
ب��رای معرف��ی واحدهایی ک��ه زیرمجموعه صنایع 
دستی و گردشگری هستند و استفاده از تسهیلات،  
صدق عنوان »صنایع دس��تی« یکی از شرایط است 

تا پس از بررس��ی مدارک، آنه��ا را به کارگروه های 
مربوط معرفی کنند.

تسهیلات�اشتغال�روستایی��
معاون اش��تغال و کارآفرینی اداره کل تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی خراس��ان رضوی نی��ز به قوانین و 
ضوابط مشخص برای استفاده از تسهیلات اشتغال 
روس��تایی، اش��اره و بیان ک��رد: درب��اره پرداخت 
تسهیلات به رش��ته طلاس��ازی و جواهر، نشستی 
ب��ا نماینده متقاضی��ان و اداره کل میراث فرهنگی 
خراسان رضوی برگزار شد و مشکلات مورد بررسی 

قرار گرفت.
محمدامین بابایی افزود: اقدامات قبلی متقاضیان 
برای دریافت تس��هیلات روس��تایی به منظور رونق 
اشتغال و افزایش کارگاه های تولیدی طلا و جواهر 
در روس��تای پیوه ژن، روند اداری خود را به درستی 
طی نکرده بود و با راهنمایی های انجام ش��ده، مقرر 
ش��د آنها مدارک لازم را تهیه کنن��د تا در این باره 

اقدام شود.
وی حمای��ت طرح های اش��تغال روس��تایی را از 
برنامه های اصلی دولت تدبیر و امید و وزارت تعاون، 
اع��لام و بیان کرد: به این منظور از ابتدای امس��ال 
تاکنون به ۳ هزار و ۳۷۷ طرح در س��طح خراس��ان 
رضوی، تس��هیلات اش��تغال روس��تایی و عشایری 

پرداخت شده است.
مع��اون اش��تغال و کارآفرین��ی اداره کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی خراس��ان رضوی گفت: در این 
چارچ��وب ۲ هزار و ۵۴۰ میلیارد ریال تس��هیلات 
پرداخت ش��ده و پیش بینی می ش��ود در این راستا 

۱۲هزار و ۳۷۵ شغل ایجاد و تثبیت شوند.
پیوه�ژن،�روستای�هدف�گردشگری��

این روس��تا علاوه بر اینها، به دلیل جذابیت های 
تاریخ��ی و طبیع��ی، یک��ی از روس��تاهای ه��دف 

گردشگری خراسان رضوی است.
»آتش��کده پای��اب ژن« ک��ه گفته می ش��ود در 
زمان ساس��انیان، آتش��کده یا معب��د آناهیتا بوده و 

هم اینک ب��ر بلندترین قله این روس��تا، دیواره های 
جاذبه ه��ای  از  اس��ت  مان��ده  باق��ی  آن  س��نگی 
تاریخی آن به ش��مار م��ی رود. مردم روس��تا برای 
برپایی آیی��ن چهارشنبه س��وری از قدیم به همین 
 آتش��کده می رون��د و این رس��م را بر ف��راز قله برپا 

می کنند.
قلعه کهنه پیوه ژن مربوط به اواخر دوران تاریخی 
پس از اس��لام اس��ت و حمام تاریخی پیوه ژن نیز 
مربوط به دوره صفوی بوده و در فهرس��ت آثار ملی 

ایران ثبت شده  است.
آس��یاب دس��تی، ۲ اقامت��گاه بوم گ��ردی، آیین 
تعزیه خوانی روس��تای پیوه ژن با ۳۰۰ سال قدمت، 
آیین برپایی چادر تکیه و رس��م علم گردانی محرم، 
امام زادگان هاشم و محتشم، مسجدجامع تاریخی، 
س��نگ وقفنام��ه در ح��رم مطهر امام رض��ا)ع( در 
ورودی مسجد گوهرشاد، آیین شب های چراغ برات 
در اواسط ماه شعبان، جاده  سرسبز ورودی، باغ های 
س��یب، گردو، انگور، بادام، گلاب��ی، هلو و گیلاس، 
خانه های پلکانی و مس��یر کوهن��وردی جذاب که 
منجر به ساخت ۲ ایس��تگاه استراحت کوهنوردان 
ش��ده است، معادن سنگ آهن غارکهنه و چهارسو، 
غارهای پیوه ژن و نیز محصول باکیفیت و صادراتی 
آلو بخ��ارا از دیگر جذابیت های روس��تای پیوه ژن 

هستند.
گفتنی اس��ت، الهام پسندیده از اس��تادان تاریخ 
بر اس��اس تحقیقات میدانی، قدمت این روستا را ۶ 
هزار و ۳۰۰ سال تخمین زده است. باستانی پاریزی 
نی��ز در کتاب »هف��ت خاتون هفت قلعه« نوش��ته 
اس��ت: پیوه ژن از ۲ کلمه پیوه ب��ه معنای پایاب و 
ژن تش��کیل شده که معنی پایاب در ایران باستان، 
چش��مه و ژن هم به معنی زن بوده است. در کتب 
موجود در آستان قدس رضوی هم این طور آمده که 
آناهیتا الهه معبد زرتشت برای غسل به چشمه این 
روستا می آمده است. وجود قبرستان زرتشتیان در 

پیوه ژن نیز گواه بر تاریخ پرقدمت این روستاست.

دهکده جواهر ایـران را بشناسید
8۵درصد�جواهرسازان�فعال�مشهد�اهل�»پیوه�ژن«�هستند

رئیس س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت خراس��ان جنوبی 
ب��ا بی��ان اینک��ه تحقیق و توس��عه، عام��ل اصلی بهینه س��ازی 
فرآینده��ا و رهای��ی از اقتص��اد ت��ک محصول��ی در واحدهای 
تولی��دی اس��ت، گف��ت: در ای��ن زمین��ه، ۱۹ واح��د صنعتی و 
معدنی اس��تان پ��س از دریافت گواهی تحقیق و توس��عه، موفق 
 ب��ه اخ��ذ پروان��ه تحقی��ق و توس��عه )R&D( از این س��ازمان 

شده اند.
به گزارش روزگار معدن از خراس��ان جنوبی، داود ش��هرکی با 
اش��اره به بررس��ی صلاحیت این واحدها برای اخذ پروانه اظهار 

کرد: با بررس��ی و کارشناسی های انجام شده در زمینه 
تش��کیلات س��ازمانی، امکانات و تجهیزات کارگاهی و 
آزمایشگاهی و همچنین نیروی انسانی متخصص برای 
فعالیت های تحقیقات توسعه ای، صلاحیت این واحدها 
 )R&D( برای دریافت گواهی و پروانه تحقیق و توسعه
به طور کامل از س��وی سازمان صنعت، معدن و تجارت 

خراسان جنوبی احراز شد.
شهرکی با اش��اره به اهمیت فعالیت های تحقیقی و توسعه ای 
در بنگاه ه��ای صنعت��ی و معدنی تاکید ک��رد: در صدور گواهی 

و پروان��ه تحقی��ق و توس��عه، ش��اخصه های مهم��ی 
نظی��ر به��ره وری، کاه��ش نرخ تم��ام ش��ده، کاهش 
آلایندگ��ی، کاهش مص��رف انرژی، ارائ��ه محصولات 
نوی��ن و... از س��وی کارشناس��ان س��ازمان صنع��ت، 
 مع��دن و تجارت اس��تان مورد بررس��ی و ارزیابی قرار 

می گیرد.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی با بیان 
اینکه مدت اعتبار پروانه تحقیق و توس��عه ۳ س��ال بوده، گفت: 
واحدهای موفق و توانمندی که گواهی تحقیق و توس��عه را اخذ 

کنن��د، می توانند پس از انجام فعالیت های تحقیقاتی و گذراندن 
دوره آموزش��ی تکمیلی با مراجعه به س��ازمان صنعت، معدن و 

تجارت استان برای دریافت پروانه )R&D( اقدام کنند. 
گفتنی اس��ت، ۵۵۰ معدن در استان خراس��ان جنوبی پروانه 

بهره برداری دارند.
 سال گذشته ۶۳ پروانه بهره برداری معدن، صادر و رتبه نخست 
کشوری در این حوزه یه وسیله خراسان جنوبی کسب شد. عمده 
معادن این اس��تان عبارتند از سنگ های تزئینی، بنتونیت، زغال 

سنگ، طلا و مس.

تحقیق و توسعه، عامل رهایی از اقتصاد تک محصولی 

۸۵ درصد جواهرسازان فعال در مشهد و ۳۵ درصد 
جواهرسازان فعال در تهران، اهل پیوه ژن هستند. از 

این رو این روستا در عرصه طلا و جواهر بسیار مشهور است
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برگزاریتوربازدیداز
نمایشگاهمعدنترکیه

تور بازدید از هش��تمین نمایش��گاه بین المللی معدنی ترکیه 22 تا 25 ماه جاری برگزار 
می شود. 

به گزارش »روزگار معدن« تور بازدید از هش��تمین نمایش��گاه بین المللی معدن، تونل، 
تجهیزات ماشینی و ماشین آلات سنگین  ترکیه »ماینینگ ترکی2018« برگزار می شود. 
این نمایش��گاه از 22 تا 25 آذر در مرکز نمایش��گاهی تویاپ استانبول برپاست و بیش از 50 

کشور در آن حضور دارند. شرکت رستاک پادویژن مجری این تور است. 
در این نمایش��گاه بخش ویژه ای به برگزاری س��مینار و نشست ها در ارتباط با تجهیزات 
و فناوری های روز و ماش��ین آلات اختصاص دارد. محصولاتی که در این نمایش��گاه عرضه 
می شوند ش��امل تجهیزات آزمایش��گاهی، زمین شناس��ی، تولید، نیرو، تاسیسات تهویه، 

تجهیزات ایمنی، ماشین آلات و خردایش مواد معدنی و... است.

بازارمسبیخیالسیاستشد
روند رشد بهای مس در روزهای گذشته نشان می دهد این فلز صنعتی نگرانی ها پیرامون 
جنگ تجاری غول های اقتصادی جهان را نادیده گرفته و در مقابل از عوامل عرضه و تقاضا 

متاثر شده است.
ب��ه گزارش ایس��نا، ناکامی رهبران 21 عضو گروه همکاری اقتصادی آس��یا اقیانوس��یه 
)APEC( در توافق برای صدور یک بیانیه مش��ترک که در تاریخ این گروه بی سابقه بوده، 
از تنش ها میان امریکا و چین قلمداد ش��ده است. این امر با توجه به تداوم بگومگوی امریکا 
و چین بر س��ر تعرفه های تجاری که به تنزل رش��د اقتصادی چین منجر شده است، چندان 

تعجب آور نیست.
نتیجه دیدار گروه یادش��ده به طور طبیعی ش��اخص منفی برای مس به ش��مار می آید و 
انتظار می رود تش��دید تنش های تجاری در میان مدت ت��ا بلندمدت روی این فلز صنعتی 

تاثیر منفی بگذارد.
 در هفته های گذشته نشانه هایی مشاهده شده گواهی بر اینکه مس نگرانی های سیاسی 

را نادیده می گیرد و در عوض به عوامل عرضه و تقاضا توجه بیشتری پیدا می کند.
این فلز به تازگی از رکورد بهای پایین خود در سپتامبر )شهریور( بهبود پیدا کرده است. به 
نظر می رسد مس روی بخش عرضه و تقاضای قوی از سوی چین که در صدد رونق بخشیدن 

به رشد اقتصادی از طریق هزینه روی زیرساخت است، تمرکز بیشتری پیدا کرده است.
واردات مس خام چین در ماه گذشته میلادی )اکتبر( نسبت به ماه پیش از آن )سپتامبر( 
18.7 درصد کاهش یافت و به 423 هزار تن رسید و همزمان واردات سنگ مس و کنسانتره 

مس به همین میزان کاهش یافت و به 1.57 میلیون تن رسید.
با این حال واردات مس خام چین در 10 ماه سال جاری 17.2 درصد رشد کرد و واردات 

سنگ مس و کنسانتره مس 1۹ درصد جهش پیدا کرد.
نشانه هایی از محدودیت ذخایر مس وجود دارد. ذخایر بازار شانگهای در هفته منتهی به 
16 نوامبر )25 آبان( 5.3 درصد کاهش پیدا کرد و به 134 هزار و 744 تن رس��ید که کمتر 

از نصف موجودی اواخر مارس )نیمه فروردین( بود.
ذخای��ر م��س انبارهای بازار فلزات لندن نیز هفته گذش��ته 5425 تن کاهش پیدا کرد و 
ب��ه 161 هزار و 25 تن رس��ید ک��ه نزدیک به پایین ترین رکورد 10 ماه گذش��ته بود که در 
ماه گذش��ته میلادی گزارش شد. بر اساس گزارش کیتکونیوز، برای مس یا هر کالای مهم 
دیگری غیرمعمول نیس��ت که بین عوامل بنیادین و ریس��ک سیاسی سرگردان شود اما به 
نظر می رس��د درحال حاضر مس روی نشانه های محدودیت عرضه در بازار به جای ریسک 

ناشی از اختلاف های تجاری و کندی رشد اقتصاد جهانی متمرکز شده است.
با این حال پیش از اینکه به رش��د بهای مس خوش��بین ش��ویم باید به خاطر داش��ت که 
این فلز صنعتی همبس��تگی بالایی با شاخص مدیران خرید چین دارد. اگر این شاخص در 
ماه ه��ای آینده تحت تاثیر تدابیر محرک اقتص��ادی چین بالاتر رود، بهای مس نیز افزایش 

پیدا خواهد کرد.

باریزشبهاینفتصعودطلادشوارشد
یک ب��ار دیگ��ر کاهش بهای نفت س��وژه اصلی بازارهای کالا ش��د و س��ایه تیره ای روی 

دارایی های مطمئنی مانند طلا انداخت.
به گزارش ایس��نا، تحلیلگران می گویند به دلیل اینکه نفت کالای مهمی در بس��یاری از 
ش��اخص های کالاس��ت، مبارزه با کاهش بها برای طلا دش��وار خواهد شد. بهای طلا هفته 
گذشته را با رشد بسیار اندکی به پایان برد و موفق نشد از مقاومت در مرز 1230 دلار عبور 
کند. در معاملات جمعه بازار امریکا، هر اونس طلا برای تحویل در دسامبر )دی( 4.80 دلار 
یا 0.4 درصد کاهش پیدا کرد و در 1223.20 دلار بس��ته ش��د، با این حال، برای کل هفته 
کمتر از 0.1 درصد رش��د بها داش��ت. آنچه مانع رشد بهای طلا شد، ریزش 7درصدی بهای 
نفت و س��قوط آن به پایین ترین رکورد س��ال جاری میلادی در معاملات جمعه بود. بهای 
معاملات وست تگزاس اینترمدیت امریکا تا مرز 50.74 دلار عقب نشینی کرد. به گفته اوژن 
واینبرگ مدیر تحقیقات کالا در کومرس بانک، نه تنها بهای نفت روی فضای سرمایه گذاری 
در بازارهای کالا تاثیر منفی گذاش��ت بلکه افت ش��دید آن برای طلا نیز منفی اس��ت زیرا 
کاهش بهای نفت انتظارهای تورمی را کمتر می کند. جاس��پر لاو مدیر پژوهش های گروه 
س��رمایه لندن نیز در گفت وگو با کیتکونیوز، با این نظر موافق بوده و خاطرنش��ان کرد که 
ابهامات اقتصادی فزاینده در جهان، فضای پیچیده ای را برای دارایی های مطمئن به وجود 
م��ی آورد. وی در ادام��ه افزود که با وجود افت ش��دید بهای نفت انتظ��ار دارد بهای طلا در 
کوتاه مدت بالای 1200 دلار بماند. اگرچه کاهش بهای نفت رشد بهای طلا را در کوتاه مدت 
محدود می کند اما اوله هانسن مدیر پژوهش کالا در ساکسو بانک معتقد است ممکن است 
سرمایه گذاران انتظار بیش از حد از بازار طلا داشته اند، در حالی که طلا نقش خود به عنوان 
پناه��گاه در برابر ابهامات اقتص��ادی را ایفا می کند. انتظار م��ی رود چهارمین دور افزایش 
نرخ های بهره در ماه میلادی آینده اتفاق می افتد و سیاست گذاران امریکا پیش از این، از دو 
دور دیگر افزایش نرخ های بهره تا ژوئن 201۹ )خرداد 13۹8( خبر دادند اما به دلیل کندی 
رشد اقتصادی، انتظارها نسبت به تحکیم بیشتر سیاست پولی تا پایان سال آینده میلادی 
در دی 13۹8 خورشیدی پایین آمده است. چشم انداز نرخ های بهره بالاتر امریکا برای طلا 
که به دلار بهاگذاری می ش��ود منفی است زیرا هزینه نگهداری این فلز افزایش پیدا کرده و 
جذابیت س��رمایه گذاری کمتری پیدا می کند. نگرانی نس��بت به کندی رشد اقتصادی، در 
بازارهای س��هام نیز دیده می شود و به عقب نشینی سرمایه گذاران از دارایی های پرریسک 
منجر شده است. هفته گذشته سرمایه گذاران شاهد بودند که شاخص »اس  اند پی 500« 
رشد خود از ابتدای سال جاری میلادی تاکنون را از دست داد و حدود 3.5 درصد افت کرد.
بر اساس اظهارات برخی از اقتصاددانان، اگر رهبران گروه جی20 در نشست هفته جاری 
اظهارات مثبتی درباره تجارت جهانی داش��ته باش��ند، بازارهای س��هام ممکن است شاهد 

بهبود وضعیت خود باشند.
ع��لاوه بر دیدار جی20، س��رمایه گذاران توج��ه دقیقی به اظهارات ج��روم پاول رئیس 
بانک مرکزی امریکا خواهند داش��ت. انتظار می رود وی برای افزایش نرخ بهره در دس��امبر 

مقدمه چینی کند.

رویخطخبر

آیا معدن مسی در کلاس جهانی در حال تولد است؟
صاحبامتیاز:

موسسه فرهنگی و هنری روزگار وصل
مدیرمسئول:ناصر بزرگمهر

سردبیر:محبوبه ناطق

هم��کاران:س��ارا اصغری-ثم��ن رحیم��ی  راد- 
سیرآنوش موسوی

مدیرفنیوهنری:مهدی نجفی
نمایندگیدفتراروپا:چکاوک بزرگمهر

استان هبی چین یکی از شدیدترین آلودگی های هوا را در این کشور تجربه 
می کن��د و باوج��ود صنعت توانمن��د و بزرگ تولید فولاد، ای��ن منطقه یکی از 
مهم ترین مناطقی اس��ت که دولت چین درتلاش برای مقابله با آلودگی هوا بر 

آن تمرکز کرده است. 
»لو گوانگ« عکاس خبری چینی این تصویرها را از چشم انداز صنعتی برخی 
 از آلوده ترین ش��هرهای هب��ی و واحدهای فولادی مس��تقر در آن ثبت کرده

 است. 
منبع: گاردین، ژانویه 2015 میلادی )دی 1393 خورشیدی( 

برگردان: ثمن رحیمی راد 
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  بس��یاری از صاحبنظ��ران حوزه صنایع 
معدن��ی می گویند معادن م��س بزرگ مقیاس 
جدیدی در جهان کشف نخواهد شد اما هجوم 
ش��رکت های معدنی به غرب اس��ترالیا در یک 
سال گذشته نش��ان می دهد باید منتظر تولد 
معدن مس��ی در کلاس جهانی در این منطقه 

باشیم.
ب��ه گزارش عصر مس آنلای��ن، حالا 12 ماه 
از زمان��ی که ش��ایعه ها درباره کش��ف معدن 
مس جدید در پیلبارای اس��ترالیا ش��روع شد، 
می گ��ذرد. ش��ایعه ها خبر از تول��د یک معدن 
مس در کلاس جهانی در این منطقه می دهد. 
پیلبارا که در استان پترسون استرالیاست این 
روزها میزبان بس��یاری از ش��رکت های بزرگ 
معدنکاری جهان است که خاکش را برای پیدا 

کردن طلا و مس می کاوند.
در ای��ن میان اما »ریوتینت��و« غول معدنی 
جه��ان اس��ت ک��ه مالکیت بیش��ترین بخش 
از ای��ن منطق��ه را برای اکتش��اف در دس��ت 

دارد. البت��ه هن��وز از ریوتینتو خب��ری درباره 
نتیجه اکتش��اف ها و آنچه این شرکت در این 
منطق��ه پیدا کرده به بیرون درز نکرده اس��ت 
ام��ا عکس ه��ای هوای��ی و ماه��واره ای که در 
یک س��ال گذش��ته از منطقه م��ورد عملیات 
ریوتینتو منتش��ر شده نشان دهنده اوج گیری 

فعالیت های این شرکت است.
ریوتینتو قبل از دس��امبر )نیمه آذر تا نیمه 
دی( س��ال گذشته، تنها 1000 کیلومتر مربع 
از منطقه پیلبارا را داش��ت و در سرمایه گذاری 
مشترک با ش��رکت آنتیپا هم یک هزار و 335 
کیلومتر مربع دیگر را در مالکیت خود درآورده 
بود اما در یک س��ال گذشته ریوتینتو مالکیت 
خ��ود را بر زمین های ای��ن منطقه به 11 هزار 
و 366 کیلومت��ر مربع رس��انده و با ش��رکت 
آنتیپا نیز مالکیت زمین ش��ان را به یک هزار و 
760 کیلومت��ر مربع افزایش داده اند. ریوتینتو 
همچنین س��رمایه گذاری مش��ترک دیگری با 
شرکت آلوی ریسورس��رز تشکیل داده است تا 

باز هم بر مالکیت خود در پیلبارا اضافه کند. 
ب��ا این حال ای��ن تنها ریوتینتو نیس��ت که 
وارد زمی��ن بازی در اس��ترالیای غربی ش��ده 
اس��ت؛ درحال حاضر به جز ریوتینت��و و آنتیپا 
8 ش��رکت معدنکاری دیگر در منطقه حضور 
دارند. ش��رکت هایی که عملیات اکتشافی شان 
در غ��رب اس��ترالیا در یک س��ال گذش��ته بر 
نرخ سهام ش��ان اثر مثبتی داشته است و همه 
به نوعی س��ودآوری زی��ادی را تجربه کرده اند. 
حت��ی ش��رکت هایی ک��ه پیش از ای��ن هرگز 
پای شان را به استان پترسون استرالیا نگذاشته 
بودند، ام��روز در این منطقه نقش فعالی بازی 
می کنند؛ فورتس��کیو متالزگ��روپ یکی از این 
شرکت هاس��ت که تا پیش از دس��امبر 2017 
)دی 13۹6( هیچ زمینی در منطقه نداشت اما 
اکنون 5ه��زار و 310 کیلومترمربع را صاحب 

شده است. 
این اش��تیاق زیاد به فعالیت در اس��ترالیای 
غربی، این پرس��ش را برای ناظران ایجاد کرده 

که ذخیره م��س و طلای ای��ن منطقه چقدر 
است. گریت لند گلد یکی از شرکت های معدنی 
فعال در منطقه اعلام کرده است که به ذخیره 

مس قابل توجه با عیار 0.5درصد رسیده اند. 
گرویس هدل مدیرعامل این ش��رکت گفته 
اس��ت با اکتش��افات انج��ام ش��ده در منطقه 
پیش بین��ی می کنند که بیش��ترین عیار طلا 
در پیلبارا 211.3 گرم در تن و بیش��ترین عیار 
مس در آن 8.45درصد باشد. عمق این ذخیره 

نیز 45۹ متر تخمین زده شده است. 
این اعداد و ارقام تخمینی باعث ش��ده است 
برخی تحلیلگران از تولد معدن مسی در کلاس 
جهانی س��خن به میان آورن��د. این گمانه زنی 
را داده های��ی مانند اینکه امس��ال بیش��ترین 
می��زان س��رمایه گذاری در زمینه اکتش��اف ها 
 در 6 سال گذش��ته اتفاق افتاده است، تقویت 
می کن��د.  پژوهش های موسس��ه »اس اند پی  
گلوبال مارک��ت انتلی جنس« از بودجه 3000 
ش��رکت معدنی در کل جهان نش��ان می دهد 

س��رمایه گذاری در ح��وزه اکتش��افات مس و 
برخی از دیگر فلزات که در ساخت خودروهای 
الکتریکی کاربرد دارند، در سال جاری میلادی 
به بیش��ترین می��زان خ��ود از س��ال 13۹1 
خورش��یدی )2012 میلادی( تاکنون رسیده 
است؛ به طوری که این س��رمایه گذاری ها تنها 
در سال جاری میلادی نسبت به سال گذشته 
1۹ درصد رشد داش��ته و به 10 میلیارد دلار 

رسیده است.
اس��ترالیا چندی��ن مع��دن م��س دارد که 
ازجمل��ه  برخوردارن��د،  جهان��ی  اهمی��ت  از 
آنه��ا می توان ب��ه ذخایر مس، س��رب و روی 
موج��ود در منطقه کوئینزلند و معدن معروف 
المپی��ک دام که ذخیره م��س، اورانیوم و طلا 
دارد، اش��اره کرد. اس��ترالیا هم��واره جزو 10 
کش��ور برتر تولیدکننده مس جهان بوده است 
و پیدا شدن ذخیره جدیدی با بزرگی که برای 
ذخیره پیلبارا پیش بینی می ش��ود، تولید مس 
این کشور را بیش از پیش افزایش خواهد داد.
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